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Želja po napredku in pripravljenost ljud i za skupne 
akcije sta tudi v odmaknjenih zaselkih in krajevnih 
skupnostih premaknila čas. Nekoč so ljudje v Andražu 
in po okoliških zaselkih trpeli pomanjkanje vode in ho
d ili po slabih poteh, danes pa jim  priteče voda iz pip pa

tudi asfaltna cesta je stekla v Andraž.

To pa je le začetek, kajti krajani napovedujejo nove 
akcije. O njihovih načrtih berite v reportažnem zapisu 
na tre tji strani.

Domovina je samo ena, pravi pregovor, lega zave
dajo tudi naši rojaki na začasnem delu v ZR Nemčiji. Iz 
razgovora z Berto in A/ojzem Cilenškom, k i živita že 
vrsto let v ZR Nemčiji (Stuttgart -  Nagolt) lahko raz
beremo, kako živijo naši ljudje na tujem in kaj jih  druži.

Celje - skladišče 
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„Savinjski občan" izdaja Občinska konferenca Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Žalec

Ureja uredniški odbor: Jan Jože Iglavni urednik), Trstenjak Lojze 
(odgovorni urednik). Golob Elza, Ješovnik Franc, Debelak Ivo, Roj
nik Vlado, Vidmar Marjan, Praprotnik Marta, Čulk Vika, Urbanci 
Barbka, Kučar Lojze, Špeglič Franc, Kotnik Anton.

Naslov uredništva: Žalec — telefon 710—671.

Grafična priprava: ČZP Dolenjski list. Novo mesto.
Tisk: Tiskarna Ljudska pravica, Ljubljana.
Naklada: 12.000 izvodov.

Po sklepu republiškega sekretariata za informacije št. 421—1/72  je 
časnik ,,Savinjski občan" oproščen prometnega davka.

Akcija: zaključni računi
Po ustavi in zakonu o združe

nem delu imajo delavci v zdru
ženem delu pri uresničevanju 
pravice dela z družbenimi sred
stvi pravico, obveznost in odgo
vornost, da v svojem, skupnem 
in splošnem družbenem intere
su ta sredstva družbeno in eko
nomsko uporabljajo, jih ne
nehno obnavljajo, povečujejo in 
izboljšujejo. Pri tem pa so de
lavci' dolžni oceniti poslovno 
uspešnost svoje temeljne organi
zacije združenega dela tako 
med letom, ob periodičnih ob
računih, predvsem pa ob za
ključnem računu ob koncu po
slovnega leta.

Sklepi 9. kongresa Zveze 
sindikatov Slovenije, drugi 
družbeni dokumenti, posebej 
pa tudi stališča in sklepi 9. seje 
predsedstva CK ZKS ugotavlja
lo, da smo dosegli velik napre
dek v samoupravni organizira
nosti združenega dela, medtem 
ko se položaj delavca pri odlo
čanju o razšiijeni reprodukciji 
in uresničevanju dohodkovnih 
odnosov prepočasi spreminja. 
Kljub pomembnim rezultatom 
pri uresničevanju ciljev tega 
srednjeročnega obdobje, pa v 
prvih treh letih bistveno zaosta
jamo v prizadevanjih za poveča
nje produktivnosti dela, stabil
nejša gospodarska gibanja, od
ločnejše- uveljavljanje struktur
nih sprememb v gospodarskih 
in družbenih dejavnostih ter pri 
skladnejših odnosih v delitvi 
družbenega proizvoda. Zaradi 
takih ugotovitev in ob spozna
nju, da je le hitrejše razvijanje 
samoupravnih odnosov ter od
govornejših odnosov delavcev 
do uporabljanja in gospodarje
nja z družbenimi sredstvi pogoj 
za odpravo teh slabosti, si bo
mo sindikati v sodelovanju z 
drugimi družbenopolitičnimi 
organizacijami prizadevali za 
celovito oceno gospodarjenja v 
letu 1978, tako v temeljnih 
organizacijah materialne proiz
vodnje kot tudi v družbenih de
javnostih.

S to akcijo, ki naj postane 
stalna aktivnost v osnovnih in 
drugih organizacijah zveze sin
dikatov, bomo dosegli pred
vsem:

— bistvene premike pri uve
ljavljanju delavca kot nosilca 
odločanja o pogojih in rezulta
tih svojega dela ter s tem prese
ganje prakse, v katerih so o re
zultatih poslovanja v preteklih 
letih delavci odločali brez po
globljene analize in le s formal
nim potrjevanjem zaključnih ra
čunov;

— sprotno preveijanje uresni
čevanja planiranih ciljev razvoja 
in s tem možnost za pravočasno 
ukrepanje za njihovo uresniči
tev;

— hitrejše uveljavljanje spo
znanja o nujni soodvisnosti po
spešenega razvoja družbenoeko
nomskih odnosov za uspešnješe 
gospodarjenje v posamezni 
organizaciji združenega dela in 
v družbi kot celoti;

— odločanje delavcev o raz
porejanju ustvarjenega dohodka 
in čistega dohodka v skladu z 
doseženimi rezultati gospodar
jenja in samoupravno dogovor
jenimi interesi in cilji razvoja;

— povečanje odgovornosti 
poslovodnih organov in delav
cev s posebnimi pooblastili za 
predlaganje razvojnih in poslo
vodnih odločitev ter za dosled
no izvrševanje svojih obvez
nosti;

— večjo zavzetost osnovnih 
in drugih organizacij zveze sin
dikatov za hitrejše uveljavljanje 
zakona o združenem delu in 
smotrno upravljanje delavcev z 
družbenimi sredstvi.

Osnovne organizacije zveze 
sindikatov so nosilci aktivnosti, 
ki mora zagotoviti, da bodo de
lavci v vsaki temeljni organiza
ciji obravnavali in ocenjevali 
rezultate svojega dela. Da bi to 
zagotovili, bodo sindikati od 
poslovodnih organov temeljne 
organizacije zahtevali in pri za
htevi vztrajali, da do 31. januar
ja predložijo analizo poslovanja

v letu 1978. Analize pa morajo 
biti kakovostne, razumljive, 
predstavljati morajo podlago za 
razpravo in samoupravno odlo
čanje delavcev na zborih delov
nih ljudi. Postavljen rok je kra
tek, je pa predpogoj za realiza
cijo nalog v zvezi z akcijo ob za
ključnih računih, ki smo jo na 
delovnih razgovorih s predsed
niki osnovnih organizacij sindi
kata, sekretarji osnovnih organi
zacij ZK in tudi s poslovodnimi 
organi temeljnih organizacij 
določili.

Akcija zahteva od vseh 
osnovnih organizacij sindikata, 
da na podlagi do 31. januarja 
pripravljenih analiz strokovnih 
služb in poslovodnih organov 
zagotovijo:

— razprave o predloženih 
analizah v sindikalnih skupinah;

— da izvršni odbori OOZS na 
podlagi razprav v sindikalnih 
skupinah in ob sodelovanju čla
nov ZK pripravi stališča za od
ločanje delavcev na zborih;

— vztrajajo na neposrednem 
odločanju delavcev na zborih o 
predlogih za dokončno razpore
janje dohodka in čistega do
hodka v letu 1978 in

— da se ob ugotavljanju za
ključnega računa na delavskem 
svetu sprejmejo tudi potrebni 
ukrepi za odpravljanje vseh do
sedanjih slabosti v poslovanju 
ter takšen program aktivnosti v 
letu 1979, da bodo delavci v 
temeljnih organizacijah sledili 
stabilizacijskim prizadevanjem, 
opredeljenim v resoluciji o izva
janju družbenega plana SR Slo
venije v letu 1979.

Akcija je v teku. Od naše 
aktivnosti in vztrajnosti, od ak
tivnosti in odločnosti vseh 
družbenih dejavnikov pa je od
visno, koliko bomo s tem pripo
mogli k hitrejšemu spreminja
nju položaja delavca pri odloča
nju o razširjeni reprodukciji in 
pri uresničevanju dohodkovnih 
odnosov.

Skrb 
za kadre

Zelo dobri učni uspehi Cen
tra za izobraževanje srednjih 
kadrov v Žalcu v celoti opravi
čuje obstoje te nove ustanove. 
V okviru centra delujeta teksti
lna in administrativna šola ter 
dislocirani oddelek kovinarjev 
SKMC Štore.

Najboljši rezultati so v teks
tilni šoli, kjer so učenci dosegli 
100 odstotni učni uspeh, zelo 
dobro so se izkazali kovinarji 
(učni uspeh 90,6 odst.), med
tem ko je učni uspeh na dvelet
ni administrativni šoli dober.

Center Žalec bo v prihod
njem šolskem letu, poleg učen
cev za tekstilno in administra
tivno šolo, vpisoval vdislooiami 
oddelek kovinarjev in v dislo
cirani oddelek štiriletne kmetij
ske šole.

Na sliki: učenec kovi
nar pri praktičnem pouku v 
šolski delavnici Centra za izo
braževanje srednjih kadrov Ža
lec.

SiP: PRIZN A N JE 
JOSIPU BRO ZU -  TITU

Ob 25. obletnici obstoja SiP 
Šempeter so se delegati delav
skih svetov TOZD in DO na 
predlog sindikalnih osnovnih 
organizacij in vseh članov de
lovne skupnosti odločili, da SIP 
priznanje podelijo predsedniku 
republike, tovarišu JOSIPU 
LROZU—TITU.

Po samoupravnem sporazu
mu se to priznanje podeli naj
zaslužnejšim borcem za samo
upravni in družbeno ekonomski 
razvoj. Priznanje je izvirna mi
niaturna gravura likovnega 
umetnika Adija Arzenška in iz
raža gospodarsko dejavnost 
SIP-a in njegovo samoupravno 
aktivnost.

Delegati DS so poslali pred
sedniku TITU tudi pozdravno 
pismo.
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SO ZAM ENJALE 
ŠOLSKE TORBE . . .

Nape čil je čas počitnic, tre
nutek, ki so ga mladi v šolah že 
nestrpno pričakovali. Da bi bilo 
veselje popolno, je pred začet
kom počitnic namelo novega 
snega in to suhega, ki je naj
boljši za smuko.

Šolske torbe počivajo, mla
dež pa se s smučmi na nogah 
brezskrbno podi po belih polja
nah.

Naj večji živžav je zadnje dni 
na smučiščih nad Libojami, 
kjer so tudi letos vzgledno po
skrbeli za dobro počutje smu
čarjev. Cene so zmerne in tako 
dostopne vsakomur. Nad Libo
jami je možna tudi nočna 
smuka, ker so smučišča razsvet
ljena.
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Uredništvo bralcem
Drugi bralci,

v roke ste vzeli že peto 
številko Savinjskega občana. 
Lahko bi rekli, da smo v teh 
nekaj mesecih že v glavnem 
premostili začeme težave, 
vendar pa še Savinjski občan 
ni tak, kot smo si ga zamisli
li.

Predvsem nam še ni uspe
lo pridobiti sodelavcev iz 
vseh krajev naše občine. Res 
pa je, da jih je iz meseca v 
mesec več in tega smo veseli. 
Uredništva ne moti, če ste 
posamezniki pri pisanju še 
malce neizkušeni, saj vemo, 
da nihče ne pride učen na 
svet. Glavno je, da pišete o 
novicah in dohodkih iz vaših 
krajev, društev, delovnih 
organizacij itd.

Če boste pridno pisali, se 
vam bo pero izostrilo in vaši 
sestavki bodo od številke do 
številke boljši. Le pogumno 
naprej, saj bo le tako postal 
Savinjski občan prava tribu
na bralcev — občanov.

Iz vaših odgovorov v no
voletni anketi smo razbrali, 
da si v bodoče želite več po
lemičnih sestavkov pa tudi 
občasnih križank. Prisluhnili 
bomo vašim željam ter jim 
skušali ustreči.

Polemika naj bo takšna, 
da bo pomagala razčiščevati 
določene probleme pa tudi 
mobilizacijska naj bo, da 
bomo dosledno uresničevali 
začrtane resolucijske naloge. 

v  ______________

To pomeni za vse -  boljši 
jutri.

Čeprav smo že v prvi šte
vilki Savinjskega občana ob
javili, da vse družine v naši 
občini prejemajo časopis 
brezplačno, ugotavljamo, da 
vsi niste prebrali tega obve
stila. V pismih nas namreč 
še vedno sprašujete, kako bo 
z naročnino in posamezniki 
ste nam domnevno naročni
no celo poslali po pošti.

Najbrž niste prejeli prve 
številke in tako je nastal ne
sporazum. Torej, podčrtaj
mo še enkrat: Savinjski 
občan bo še naprej prihajal 
na vaš naslov BREZPLAČ
NO, ker ga finansira združe
no delo naše občine. Cena 4 
din za izvod, ki smo jo na
vedli v prejšnji številki Sa
vinjskega občana, naj vsaj ne 
moti, ker velja le za prodajo 
časopisa v kolportaži.

Se vedno se nam tudi do
gaja, da nam pošta kar pre
cej izvodov vrača s pojasni
lom, da je naslovnik odpoto
val oziroma živi na tujem ali 
se je preselil itd. Vzrok je v 
tem, ker smo prejeli seznam 
družin, ki je bil narejen v 
prejšnjih letih, med tem pa 
je prišlo do določenih spre
memb. Ugotavljamo pa tudi 
primer, ko posamezne druži
ne časopisa ne prejemajo. V 
takih primerih nam pišite in 
Savinjski občan bo kmalu 
našel pot tudi v vašo hišo. 

LEPO VAS POZDRA VUA  
UREDNIK.

Tako je v teh dneh zasedena vlečnica v Libojah.



Gospodarske naložbe v letu 1979
Eno najpomembnejših pod

ročij, kjer pri realizaciji srednje
ročnega načrta razvoja 
1976^80 najbolj zaostajamo, je 
vsekakor področje investicij oz. 
vlaganj v osnovna sredstva. Dej
stvo je, da so planirane investi
cije iz leta v leto večje, vendar 
na koncu leta vedno ugotovi
mo, da zaradi „objektivnih“ ali 
subjektivnih razlogov plan ni 
realiziran.

To povzroča vsako
leten prenos investicij v nasled
nje leto, kar zopet popači de
jansko situacijo. Kot primer 
lahko navedemo, da smo za leto 
1978 planirali za 636.665.000 
din investicij v osnovna sred
stva, kar bi predstavljalo 40 % 
planiranega družbenega proiz
voda. Realizirano pa je bilo za 
390.703.000 din investicij ali 
61% od planiranih, kar znese 
22,1 % celotnega družbenega 
proizvoda.

Glede na situacijo, v kateri se 
trenutno nahaja gospodarstvo 
naše občine in dejstvo, da smo 
padli na 6—7 mesto v regiji, je 
takšno stanje na področju inve
sticij vsekakor zaskrbljujoče.
Vemo, da investiranje za vsako 
ceno ni vedno koristno, vendar 
se moramo zavedati, da so pri 
poslovanju naših OZD odprta še 
številna področja, kjer so izbolj- 
ševe, razširitve in modernizacija 
prepotrebne in ne samo možne.
Glede na program intenzifika
cije našega gospodarstva in for
miranje jeder gospodarstva, si 
moramo predvsem prizadevati, 
da naloge na področju investicij 
ne bodo ostajale še nadalje 
odprte ter da na ta način ustavi
mo proces stagnacije našega go
spodarstva.

Pri tem pa ne smemo poza
biti, daje prva naloga za dosego 
tega cilja vsekakor združevanje 
dela in sredstev. Gospodarstvo, 

takšno kot je, je nizko repro
duktivno sposobno in ni mogo-

ZA POLITIČNO ŠOLO 
V KUMROVCU

V prvi polovici januarja je v 
naši občini stekla uspešna akci
ja zbiranja sredstev za izgradnjo 
politične šole Josip Broz — Tito 
v Kumrovcu.

Komunisti in ostali občani so 
akcijo vzgledno podprli, saj so 
zbrali nad 150 tisoč dinarjev. 
Za uspešnost akcije imajo velike 
zasluge osnovne organizacije 
ZK, ostali občani pa so pokaza
li svojo politično zrelost in od
govornost do zastavljene nalo
ge. Pomembno je tudi, da je 
akcija naletela na tako širok 
odmev delovnih ljudi in obča
nov.

če na osnovi parcialnega razvoja 
posameznih panog obdržati stik 
z ostalimi občinami regije. Rav
no zato si moramo prizadevati, 
da bomo že v začetku leta 1979 
uspeli ustanoviti samoupravno 
interesno skupnost za pospeše
vanje razvoja gospodarstva. 
Takšen način združevanja sred
stev je nujen in potreben tudi 
zaradi tega, ker zaradi spre
membe predpisov ni več možno 
Koristiti sredstev rezervnega 
sklada za investicije in obratna 
sredstva.

V letošnjem letu je situacija 
na področju investicij sledeča:

Zaradi že omenjenega vsako
letnega prenosa nerealiziranih 
vlaganj bi bil index planiranih 
investicij (79/78) 309, kar bi 
znašalo 52,3 % družbenega pro
izvoda. Vemo, da to še zdaleč 
ni realno, dejstvo pa je, da se bo 
precejšen del investicij, ki so 
pokazane za leto 1979, izvajal 
še v letih 1980 in 198 1.

Tako lahko za tekoče leto 
realno predvidevamo porast 
investicij za 97 % in bodo zna
šale nominalno 771.259.000 
din ali 34,6% družbenega pro
izvoda. Vlaganja, ki bodo v tem 
letu imela prioriteto so nasled
nja:

II

III

izgradnja mlekarne 
pričetek gradnje fanne bekonov 

- izgradnja hotela v Žalcu 
izgradnja blagovnice Polzela

planir. vrednost
256.000. 000 din
160.000. 000 d in
60.000. 000 din
20.000. 000 din

-skladišče poslovne skupnosti NA—MA v Žalcu
16.679.000 din

gradnja tovarne pogonskih strojev (SIP-Šempeter)
243.500.000 din

Glede na ostale panoge imajo prioriteto kovinska in ke
mična industrija. Ostale pomembnejše investicije posamez
nih OZD so v letu 1979 sledeče:

1. TT Prebold -  modernizacija proizvodnje 68.348.000 din
2. TN Polzela -  modernizacija proizvodnje 64.100.000 din
3. HMEZAD TOZD NT — razširitev poslovanja

59.000. 000 din

4. AERO — TOZD Kemija Šempeter — razširitev proizvod
nje samolepilnih trakov 55.000.000 din

5. Garant Polzela — nabava strojne opreme 31.000.000 din
6. Ferralit Žalec -  razširitev livarne 25.000.000 din
7. HMEZAD TOZD Kmetijstvo Žalec — obnova in razširi

tev hmeljišč 25.000.000 din
8. KI Liboje -  modernizacija 22.034.000 din
9. MIK Prebold — gradnja nove hale 20.000.000 din

10. HMEZAD TOZD Strojna — gradnja hale 19.904.000 din
11. Zarja Žalec -  modernizacija 18.900.000 din
12. Juteks Žalec -  gradnja hale 16.000.000 din
13. Gradnja Žalec -  modernizacija 12.000.000 din
14. Minerva Žalec — modernizacija 11.000.000 din
15. Montana Žalec — modernizacija 10.700.000 din

10 let delovanja 
teritorialne obrambe v občini

naš samoupravni socialistični si
stem.

V občini vlagamo veliko na
porov in sredstev, da bi tudi mi 
prispevali svoj delež pri pripra
vah za obrambo domovine. 
Vsakoletna vzgoja vseh pripad
nikov TO nam daje garancijo, 
da se bodo znali pravilno boje
vati, zadati sovražniku velike iz
gube ter znali ohraniti svoja živ
ljenja. V vseh KS imamo usta
novljene enote in štabe TO kra
jevnih skupnosti. Štabi so v pre
teklem letu v večini primerov 
pokazali izredno prizadevnost 
in iznajdljivost pri vodenju in 
poveljevanju svojih enot. Oce
njujemo, da so občani sprejeli 
pripadnike TO kot svoje, saj so 
bili povsod toplo sprejeti.

Povedati moramo, da so vsi 
pripadniki TO zadolženi z in
tendantsko opremo na domu. 
Več preizkusov borbene pri
pravljenosti je pokazalo, da so 
se naše enote sposobne v dolo
čenem času zbrati in opremiti 
ter so takoj pripravljene za boj 
proti sovražniku.

Posebno mesto v vojaških 
kolektivih zavzemajo aktivi ZK. 
V času vaj se ti aktivi sestajajo, 
analizirajo stanje v enoti, borbe
no moralo, predlagajo prizadev
ne pripadnike v članstvo ZK,

po končani vaji pa dajo oceno 
in predloge za zboljšanje stanja 
v prihodnje.

V zadnjih petih letih je bilo 
sprejemanje mladincev prosto
voljcev v enote TO nova kvalite
ta podružbljanja TO. Presenet
ljivo je, koliko mladih ljudi se 
želi prostovoljno vključiti v 
enote TO in biti s tem priprav
ljeni za obrambo domovine. 
Ugotavljamo, da so prav mla
dinke in mladinci vnesli nov po
let in disciplino v vojaške kolek
tive. Naloge izvršujejo zelo di
sciplinirano in njihova zasluga 
je, daje kulturno prosvetno živ
ljenje v času, ko so enote na 
urjenju, pestro in bogato. Ugo
tovimo lahko, da je vključeva
nje mladine v enote TO prešlo 
vsa naša pričakovanja.

S prehojeno potjo minulih 
deset let smo lahko zadovoljni, 
saj so se enote povečale več kot 
štirikrat. Vsi pripadniki so obo
roženi in uniformirani. V vsaki 
KS imamo ustanovljene enote, 
ki jih združujemo tudi v združe
ne taktične enote TO. Te enote 
bi delovale na širšem področju 
v primeru napada. Ravno tako 
bo treba v bodoče posvetiti 
večjo pozornost vključevanju 
žena — vojaških obveznic v 
enote TO. L. K.

Ob vsakem jubileju imamo 
navado, da pogledamo prehoje
no pot, se zamislimo ob uspe
hih in neuspehih z namenom, 
da bi v bodoče še boljše delali.

Leta 1968 je bila ustanovlje
na teritorialna obramba kot ob
lika oboroženih sil SFRJ.

Hiter razvoj naše družbe, 
predvsem pa dejstvo, da je ob
ramba domovine pravica in dol
žnost slehernega državljana in 
samoupravljalca, je pogojevalo, 
da smo skušali obrambne pri
prave približati slehernemu 
samoupravljalcu.

Zakon o SLO iz leta 1971 in 
zakon o ljudski obrambi SR 
Slovenije iz leta 1976 sta teri
torialni obrambi dala širše te
melje za organiziranje splošnega 
ljudskega odpora.
Situacija v svetu in krepitev 
obeh blokov nam narekujeta, 
da moramo pripraviti vse, da bi 
ob mogoči agresiji bili priprav
ljeni braniti pridobitve ljudske 
revolucije in samoupravnih pri
dobitev. Vodilo za takšno pri
pravljenost naj bodo besede to
variša Tita: „Delajmo, kot da 
bo 100 let mir, pripravljamo pa 
se, kot da bo jutri vojna.“

Na podlagi sprejetih določil 
in usmeritev so dani vsi pogoji, 
da Jugoslavija postana ,JE Ž “ 
za vsakega, ki bi skušal zrušiti
*** '************+ + + *********  **>* ***+ ****♦****+ *  x-*-** **********+***********************->«-*******+>«-+*******-**************

A kcijska učinkovitost
O tem, kako živijo in de

lujejo komunisti v SIP-u, 
smo se pogovarjali s sekre
tarjem osnovne organizacije, 
Rafkom Končino.

,JMa nedavni seji CK ZKS 
je na podlagi že sprejetih 
kongresnih stališč tekla be
seda o akcijski učinkovitosti 
in organiziranosti metod de
la komunistov v občini. 
Kako ste se komunisti v 
SIP-u pripravili za n ove nalo
ge? “

„Uvodoma bi povedal, da 
naša osnovna organizacija 
šteje 37 članov, med kate
rimi je precej mladih komu
nistov. Delamo na tem, da bi 
pritegnili kar največ mladih 
in to tudi žensk, ki so zdaj v 
manjšini oziroma slabo za
stopane .

V prvih dneh januarja 
sprejet akcijski program vse
buje vse tiste naloge, ki jih 
omenjajo kongresni mate
riali, le da so prilagojene 
našim prilikam v delovni 
organizaciji in krajevni skup
nosti. V našem akcijskem 
programu smo, povsem ra
zumljivo, dali pomembno 
mesto uveljavljanju osebne 
in skupne odgovornosti ko
munistov ne le v delovni 
organizaciji, marveč tudi v 
krajevni skupnosti, v kateri 
naši člani živijo in delujejo.

Res je, da smo podobne 
naloge sprejemali tudi že 
prej, vendar pa je bila po
manjkljivost našega dela v 
tem, da nismo sproti ocenje
vali, kako smo naloge uresni
čevali in kje so bili vzroki 
določenih odstopanj. Večjo 
skrb posvečamo tudi krea
tivnemu individualnemu de
lu komunistov na njihovem 
delovnem področju.“

„Kakšna je informiranost 
vaših članov in nasploh de
lovnega kolektiva v SEP-u? “

„Lahko bi rekel, dobra. 
Kar zadeva sprotno informi
ranje znotraj delovnega ko
lektiva, imamo naše interno 
glasilo Obvestila. Čeprav so 
po obliki skromna, prinašajo 
sveže novice in druge sestav
ke, kar je za člane kolektiva 
zelo pomembno. Prizade
vamo si razširiti število pišo
čih sodelavcev. Lahko bi 
rekel, da smo dobro informi
rani tudi o življenju in o do
godkih zunaj našega kolek
tiva, bodisi preko delegat
skega sistema sli drugih jav
nih občil. Seveda smo se 
sproti seznanjali tudi s kon
gresnimi materiali, kar še po
sebej velja za komuniste.“

„Kaj bi lahko rekli o 
aktivnosti komunistov v kra
jevni skupnosti in v društve

nem življenju vašega kraja in 
občine? “

„Naši člani se ne zapirajo 
zgolj v svojo delovno organi
zacijo, marveč že vsa leta na
zaj delujejo v različnih dru
štvih in v krajeyni samo
upravi. Seveda pa v bodoče 
želimo, da bo takšnega sode
lovanja in povezanosti še 
več. Na področju krajevne 
samouprave nas čakajo od
govorne naloge, ne le v Šem
petru, marveč tudi v ostalih 
krajevnih skupnostih, v kate
rih živijo naši delavci.

Drži pa tudi, da delovna 
organizacija z razumevanjem 
sodeluje na raznih področjih 
razvoja našega kraja in tako 
bo tudi v bodoče.

Povedal bi še to, da ko
munisti v krajevni skupnosti, 
pa čeprav nas je 150, do ne
davnega nismo imeli svoje 
organizacije oziroma nismo 
bili dovolj organizacijsko po
vezani.“

„Vloga in delež komuni
stov na področju dobrega 
gospodarjenja v delovni 
organizaciji? “

„Lahko bi rekli, da smo 
komunisti veliko pripo
mogli, da SIP dosega razve
seljive proizvodne rezultate, 
in da se uspešno uveljavlja 
na zunanjih tržiščih. Tu ne 
gre zgolj za dober posluh za 
potrebe in zahteve na trgu, 
marveč tudi za osvajanje 
nove tehnologije, za večjo 
kvaliteto naših izdelkov. Na 
tem področju nas tudi letos 
in v naslednjih letih čakajo 
odgovorne naloge.“

„Kaj bi rekli ob 25-letnici 
obstoja SIP-a? “

„Jubilej nas spodbuja in 
obvezuje. Smo pred novo 
investicijo, ki nam bo omo
gočila ne le razširjeno proiz
vodnjo, ampak hkrati tudi 
uresničevanje novih zahtev
nih programov.“

L.T.

Resolucija
V tem pogledu so se zlasti 

dobro izkazali MIK Prebold, 
Tovarna nogavic Polzela, Mon
tana, Zavod za načrtovanje, 
občinska uprava itd.

-K č

Zbrani teritorialci žalske občine

Proti koncu lanskega leta je 
bila zaključena javna razprava o 
„Resoluciji o izvajanju srednje
ročnega načrta razvoja občine v 
letu 1979“ . Razprava o tem 
pomembnem dokumentu je bila 
izredno živahna, saj je bilo po
danih okoli 140 pripomb, naj
več iz krajevnih skupnosti. Pri
pombe se nanašajo predvsem na 
določene dopolnitve, sicer pa 
so udeleženci javne razprave 
podprli besedilo tega dokumen
ta.

Zanimivo je, da na poglavje o 
razvoju samoupravnih odnosov 
in na poglavje o kadrovski poli
tiki, razen dveh iz ,,Hmezada“ , 
drugih pripomb ni bilo. Na gos
podarski del „Resolucije“ je bi
lo podanih največ pripomb. 
Precejšnje število se jih nanaša 
na potrebo po dopolnitvi .R e
solucije“ z navedbo posameznih 
investicij s tem, da se določi 
tudi njihova prioriteta. Ostale 
pripombe na gospodarski del pa 
se nanašajo na potrebo, da se 
poslovne banke tesneje pove
žejo z združenim delo, da je 
potrebno dati poudarek hitrej
šemu razvoju planskih služb, 
kvalitetnejšemu planiranju v po

sameznih organizacijah, da se 
naj posveti več pozornosti 
turizmu, da je potrebno še hit
reje razvijati malo gospodarst
vo, zlasti uslužnostne dejav
nosti, da je potrebno dati večji 
poudarek razvoju tekstilne 
industrije in nekatere druge.

Številne pripombe šobile po
dane tudi na poglavje o uporabi 
in gospodarjenju s prostorom. 
Teh je razumljivo največ iz po
sameznih krajevnih skupnosti. 
Nanašajo pa se na izdelavo za
zidalnih načrtov, na nujnost 
hitrejšega razvoja telefonskega 
omrežja v posameznih naseljih, 
navajajo se problemi napetosti v 
elektroomrežju, problemi kana
lizacije, cest in vodovodov. Do
ločene pripombe poudarjajo 
potrebo, da se mora glede na 
naraščajoče potrebe po komu
nalnih uslugah hitreje razvijati 
Komunalno podjetje Žalec. V

nekaterih krajevnih skupnostih, 
kjer sedaj nimajo gospodarskih 
organizacij, je bila podana po
treba po izgradnji manjših 
obratov.

Na besedilo, ki obravnava 
družbene dejavnosti, se predlogi 
dopolnitev nanašajo predvsem 
glede dodatnega vnašanja dolo
čenih investicij na področju 
osnovnega šolstva, otroškega 
varstva, kulture in telesne kul
ture ter zdravstva. V javni raz
pravi pa so poudarjali tudi po
trebo, da se v letu 1979 odloč
neje zmanjša bolniški stalež in 
sploh odsotnost z dela, da se 
izboljšajo zdravstvene usluge, 
da se bolje zasedejo delovne 
mesta zdravnikov in nekatere 
druge.

Problemi financiranja krajev
nih skupnosti so bili najbolj

1979
pogosto omenjeni, ko so občani 
razpravljali o tistem delu „Re
solucije“ , ki obravnava področ
je delovanja krajevnih skup
nosti.

Poudarjena pa je bila po
treba v nekaterih krajevnih 
skupnostih, da se oblikujejo 
skupne finančne in administ
rativne službe. Posamezne kra
jevne skupnosti pa želijo v tem 
letu rešiti tudi lastne prostorske 
probleme.

Na besedilo, ki obravnava 
področje ljudske obrambe, var 
nosti in družbene samozaščite 
so se razprave in pripombe na
našale na nujnost hitrejših ob
rambnih priprav po organiza
cijah združenega dela in krajev
nih skupnosti. V posameznih 
krajevnih skupnostih je bila 
poudarjena potreba, da naj od
delek za ljudsko obrambo in

oddelek za notranje zadeve nu
dita več pomoči pri načrto
vanju obrambnih priprav.

Na poglavje o davčni politiki 
je bila samo pripomba, da naj 
ne bo 0,5 % prispevek od oseb
nega odhodka stalni vir splošne 
porabe.

Vse pripombe iz javne raz
prave bo obravnaval vsem zbo
rom skupščine občine. Razum
ljivo je, da so nekatere pripom
be takšne, da sodijo v programe 
krajevnih skupnosti ali posa
meznih samoupravnih interes
nih skupnosti aH posameznih 
samoupravnih interesnih skup
nosti. Določene pripombe, ki se 
nanašajo predvsem na vključe
vanje dodatnih investicij s po
dročja družbenih dejavnosti in 
komunalne izgradnje, pa nimajo 
realnega pokritja v letu 1979, 
ne bodo mogle biti upoštevane. 
Zadnja stališča in sklepi pred
sedstva CK ZKJ in CK ZKS nas 
še bolj obvezujejo, da odločno 
odpravljamo vse naložbe, ki 
nimajo pokritja in jih prena
šamo v naslednja leta, ko bo 
sredstva za njihovo izvedbo mo
goče zagotoviti.

JOŽE JAN



KRAJEVNA SAMOUPRAVA V ANDRAŽU:

P o alsfaltu  se pride hitreje
Še preden se rojeva dan, na 

zasneženih poteh, ki povezujejo 
zaselke krajevne skupnosti An
draž, zamigljajo drobne lučke. 
Delavci odhajajo na delo v Vele
nje, Šoštanj pa na Polzelo in v 
Žalec. Tako vsako jutro -  tudi 
v teh zimskih dneh.

Čeprav se Andraž nad Polze
lo z zaselki Dobrič, Lovče,Ho- 
tunje, Topolovec, Brezovec, 
Podsečnik, Jajce in Sevčnik 
uvršča med manjše krajevne 
skupnosti v žalski občini, od tu
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Srečko Pižorn
odhaja dnevno samo v občino 
Velenje na delo 150 domači
nov.

Bili so časi, ko so mladi v 
večjem številu odhajali v sosed
nje večje in razvitejše kraje za 
boljšim kruhom. Danes se ne 
izseljujejo več oziroma odhajajo 
le tisti, ki so se namenili v šole 
ali druge poklice. Ker je zemlja 
še vse preveč razdrobljena, so 
na kmetijah potrebne krepke 
roke, zato bi tu težko govorili o 
odvečni delovni sili.

Po asfaltu se pride hitreje.
Od kar so asfaltirali cesto, 

krajani hitreje pridejo na Polze-

Anton Rebernik
lo in naprej v Žalec in Celje. 
Nekoč so hodili peš, danes pa je 
tudi v Andražu in po bližnjih 
zaselkih vse več avtomobilov pa 
tudi traktorjev.

O krajanih bi rekli, da so 
trdno povezani v krajevni samo
upravi in da postorijo marsikaj, 
kar bi vsak zase ne zmogel. Spo
znali so, da so uspešni le takrat, 
če držijo skupaj. To so že do
kazali pri gradnji ceste in drugih 
delih.

Branko Povše

O nalogah in problemih seje 
razpletel pogovor s krajani pri 
Vašlu v Andražu. Bili so prijetni 
sobesedniki in kar s prstom so

pokazali, kaj so v zadnjih letih 
že postorili za razvoj krajev in 
kje jih še žuli čevelj.

Srečko Pižorn je po stažu 
eden najstarejših predsednikov 

sveta krajevne skupnosti, saj 
drži vajeti v rokah že 14 let. Po
hvalil je mlade in njihovo aktiv
nost ne le v športnih dejavno
stih, marveč tudi v društvih in 
krajevni samoupravi. Krajani se 
še spominjajo časov, ko je bilo 
treba poleti iskati vodo v glo
belih. Danes imajo vodovod, pa 
tudi po asfaltirani cesti se hitre
je pride na Polzelo in v druge 
kraje.

Pižorn: „Letos bi radi pri
dobili nekaj telefonskih številk. 
Sedaj ima telefon le vaška trgo
vina, kar ne zadošča. Ob nede
ljah in praznikih je namreč 
trgovina zaprta, krajani pa bi 
kakšenkrat nujno morali pokli
cati pomoč, bodisi zdravnika, 
rešilni avto, itd.

Pižorn je povedal, da krajani 
že več let nazaj plačujejo kra
jevni samoprispevek za ceste. 
Letos nameravajo asfaltirati 
cestna odseka Topolovec in 
Dobrič v dolžini poldrugega ki
lometra. S samoprispevkom

Jože Krk
bodo zbrali 200 tisoč dinarjev, 
investicija pa bo stala en milijon 
din. Zato bodo interesenti še 
posebej globoko primorani seči 
v žep, da bi zbrali potrebna 
sredstva. Sicer pa bodo veliko 
dela kar sami opravili, da bo 
investicija cenejša in dostopna.

V Andražu potrebujejo več
namenski dom, zanj pa tre
nutno ni denarja. V ta namen 
jim sedaj služi zadružni dom, ki 
pa bi naj postal skladišče za 
hmelj, za kar se krajani ne ogre
vajo. Menijo, da je bil zadružni 
dom zgrajen za njihove krajevne 
potrebe.

Franci Drobež je predsednik 
mladinske organizacije. Zagreto 
nam je pripovedoval, kako se 
mladi radi zbirajo v klubu (taje 
v zadružnem domu). Aktivno se 
udejstvujejo v raznih športnih 
panogah, organizirali so plesni 
tečaj, pripravili bodo igro, sode
lujejo pa tudi v krajevni samo
upravi.

Zanimivo je, da je društveno 
življenje v rokah mladih ljudi. 
Jože Krk je predsednik Parti
zana. Dejal je, da imajo v An-

Franc Drobež

Marta Vaši: „Po končani ro- 
stinski šoli se bom vrnila domov 
v Andraž.“
dražu Smučarski klub, ki je naj
prej razgibal mlade. Smučarjem 
so na voljo kar tri skakalnice in 
tako večkrat priredijo tudi 
tekmovanje. Rokometaši uspe
šno nastopajo na republiških 
mladinskih tekmovanjih, imajo 
pa še druge sekcije.

Največji problem so prostori. 
Ker pravšnje telovadne dvorane 
nimajo, so si zgradili lepo šport
no igrišče. Mladina je pri grad
nji prispevala 1100 delovnih ur.

• • •

Anton Rebernik je kmet. Ker 
je v glavnem samo za delo, 
mora krepko pljuniti v roke, da 
je zemlja pravočasno obdelana. 
Kljub obilnemu delu pa Anton 
še ujame čas za društveno živ
ljenje. Je predsednik gasilskega 
društva. Povedal nam je, da so 
ob lanskem krajevnem prazniku 
dobili gasilski avto.

O aktivnosti krajanov v 
SZDL nam je nekaj več povedal 
predsednik krajevne konference 
SZDL Andraž, Branko Povše: 

„Krajani zlasti v zadnjem 
času kažejo vse večje zanimanje 
pa tudi pripravljenost za skupne 
akcije v okviru SZDL. Združeni 
v enotni frontni organizaciji po
storijo marsikaj, radi pa se udej
stvujejo tudi v raznih društvih. 
Ljudje čutijo, da ser uspešni le 
takrat, če so združeni.

Med problemi s katerimi se 
ubadamo v naši odmaknjeni 
krajevni skupnosti bi želel 
posebej opozoriti na urbani
stične zadržke pri gradnji sta
novanjskih hiš. Ni malo takih, 
ki so zaposleni v Velenju, na 
Polzeli ali drugih krajih pa bi si 
radi gradili hiše doma, a tre
nutno nimajo te možnosti. 
Zaradi tega posamezniki odha
jajo, kar se mi ne zdi prav.

Na rob zapišite še to, da nam 
nekatere občine še odrekajo fi
nančno pomoč za katero smo 
se dogovorili. Gre za tiste 
občine v katerih so zaposleni 
naši krajani. Občina Žalec se 
drži dogovora, Velenje pa ne. 
To niso očitki.“

Pogovor pripravil L.T.
Posnetki: TONET. Pogled na Andraž pozimi

U spešni, a kritični do opravljenega dela
Polzelani so na nedavni kra

jevni konferenci SZDL ob 
ugodni oceni dela v minulem 
štiriletnem mandatnem obdob
ju s kritičnim prizvokom spre

govorili o problemih, s katerimi 
se ubadajo. Čeprav so veliko 
postorili za urejeno podobo 
Polzele in okolice, so priznali, 
da se jim je tudi marsikaj iz-

Razširjene pravice 
kmečkega zavarovanja

Z namenom ustvariti pogoje 
za večjo socialno varnost kme
tov, še posebej kmetov borcev 
NOV, je republiški sekretariat 
za delo pripravil osnutek spre
memb in dopolnitev zakona o 
starostnem zavarovanju kme
tov.

Po doslej veljavni zakonodaji 
je varstveni dodatek in starost
no pokojnino izplačevala skup
nost starostnega zavarovanja 
kmetov v skladu z občinskimi

KOMENTIRAMO

merili, vendar pa so se pri tem 
kazale določene pomanjklji
vosti.

V tej smeri je bilo treba do
polniti in spremeniti določila o 
starostnem zavarovanju, ki ure
jajo varstveni dodatek socialno 
ogroženih kmetov ter določila 
o priznanju izjemne starostne 
pokojnine. Zakon je bilo treba 
spremeniti tudi zaradi novosti, 
ki jih prinaša zakon o preživnin
skem varstvu kmetov.

Osnutek zakona o starost
nem zavarovanju razbremenjuje 
kmete-borce NOV plačevanja 
prispevka za njihovo starostno 
zavarovanje. Gre za pridobitev 
tudi v tem, da se bo po novem 
pravica do kmečke pokojnine 
priznala obema zakoncema, če 
sta socialno ogrožena. Po do 

zdaj veljavni zakonodaji ima 
pravico do dodatka samo kmet 
borec, ne pa tudi žena, med 
tem ko je v osnutku zagotov
ljena enaka pravica obema za
koncema v primeru, da sta 
borca NOV.

Spremembe so napovedane 
tudi pri ugotavljanju skupnega 
dohodka, ki določa borcu pra
vico do pridobitve varstvenega 
dodatka. Po novih določilih se 
v skupni dohodek šteje samo 
dohodek kmeta borca iri nje
gove žene, deli pa se poleg njiju 
tudi na vse preskrbljene člane 
gospodinjstva. Pomeni, da so 
nova merila za določitev živ
ljenjskega cenzusa veliko širša 
in zajemajo večji krog kmetov 
borcev.

Osnutek tudi omogoča večje 
pravice ženi vdovi. Po sedanjem 
zakonu kmečka vdova nima 
pravie do kmečke pokojnine, 
če je mož kmetijo izročil otro
kom. Kmetica, ki je dopolnila 
60 let, po moževi smrti sicer ne 
bo dobila kmečke pokojnine, 
pač pa v primeru socialne ogro
ženosti varstveni dodatek, pa 
čeprav ni borka NOV.

V osnutku zakona o spremembah 
in dopolnitvah zakona o starostnem 
zavarovanju kmetov je omenjeno 
tudi, da dobijo pravico do kmečke 
pokojnine in varstvenega dodatka 
tisti kmeti borci, katerih družinski 
člani so pokojninsko-invalidsko za
varovani. Doslej namreč ti ljudje 
niso mogli dobiti pokojnine, pa če
prav so bili lastniki kmetije in so se 
ukvarjali zgolj s kmetijsko dejav
nostjo.

Novost, ki jo velja posebej pod
črtati, je pridobitev izjemne po
kojnine, ki jo lahko posebna komi
sija prizna kmetu borcu. Izdatke, ki 
jih bodo za kmete borce in njihove 
svojce prinesle ugodnosti tega za
kona, bo pokrival republiški pro
račun, med tem ko bodo ostali kme
tje še vedno plačevali 40 odstotkov 
sredstev kmečkega zavarovanja. Iz
padli bodo le prispevki tistih kme
tov, ki bodo po določilih zakona o 
preživninskem varstvu oddali svojo 
zemljo. V takih primerih bo plače
val prispevek starostnega zavaro
vanja tisti, ki bo zemljo prevzel.

muznilo iz rok.
Uspešnost SZDL, kot mno

žične frontne organizacije, ter 
vseh ostalih dejavnikov na Pol
zeli, pripisujejo že vsa leta nazaj 
razvejeni krajevni samoupravi, v 
kateri ima pomembno mesto 
tudi združeno delo.

Ne bo odveč našteti najbolj 
vidne uspehe takšnega dela: 
pred leti adaptirana in razšiije- 
na šola, obnova kulturnega 
doma, razgibana stanovanjska 
izgradnja, asfaltirana cestišča, 
cestna razsvetljava, vrtec itd.

Pri vseh teh akcijah so kra
jani množično sodelovali. Med 
največjimi problemi pa je ne
dvomno občasno pomanjkanje 
vode. Zato so se odločili za 
večjo investicijo, ki se je med
tem že začela. Krajani se zave
dajo, da bo treba globlje seči v 
denarnice, vendar pa jim je 
voda potrebna in tako nihče ne 
bo rekel ne. Vodovod bodo gra
dili po etapah.

Druga večja investicija, o ka
teri razpravljajo, bo izgradnja 
nove trgovske hiše na Polzeli. 
Gradil jo bo Savinjski magazin 
in sicer že letos. Polzela sodi

med tista večja središča žalske 
občine, ki se naglo razvijajo, ob 
tem pa zaostaja trgovina in še 
nekatere druge dejavnosti.

Nova trgovska hiša bo za vse 
pridobitev tudi v tem, ker bo 
imela tudi manjšo restavracijo 
oziroma gostinske prostore in 
še nekatere lokale, ki so potreb
ni krajanom.

V razpravi so opozorili, da se 
Polzelani še vedno niso oddolži
li padlim krajanom v NOV. 
Pred leti so sicer za gradnjo spo
menika že zbrali nekaj sredstev, 
ki jih pa sedaj ni in tako bo tre
ba akcijo začeti znova. Adapti
rana šola je že pretesna pa tudi 
kulturni dom je že premajhen 
za vse potrebe. Tako Polzelani 
nimajo ustreznega prostora za 
večje družabne prireditve. Če
prav so vsa leta nazaj gradili sta
novanja, se še dogaja, da neka
teri učitelji stanujejo celo v 
Mariboru, poučujejo (glasbeni 
pouk) pa na Polzeli.

Po vsem tem, kar so v razpra
vi povedali, bi lahko rekli, da 
novo vodstvo, ki so ga izvolili, 
čaka veliko dela.

Tk.

Poklicno usmerjanje
Preko 400 učencev osmih razre

dov osnovnih šol v občini je pred 
pomembno življenjsko odločitvijo: 
kam po uspešno zaključeni osnovni 
šoli? Odgovorni dejavniki s področ
ja vzgoje in izobraževanja so letos 
pravočasno in še boli organizirano 
pristopili k izvedbi akcije poklicne 
usmeritve in ugotavljanja poklicnih 
namer. Vedno bolj pa se v to vklju
čujejo skupnosti zaposlovanja. O 
vseh nalogah so bili ravnatelji šol 
seznanjeni na nedavnem regijskem 
posvetu v Celju, katerega sklicatelj 
je bil Zavod za šolstvo. Pri občin
skih izobraževalnih skupnostih bodo 
formirani koordinacijski odbori za 
usmerjanje vpisa v srednje in poklic
ne šole. Vse te šole pa so ze bile 
dolžne sporočiti število prostih 
mest. Letos predhodnih prijav ne 
bo, pač pa bo trajal vpis v srednje in 
poklicne šole oziroma vse oblike 
usmerjenega izobraževanja za šolsko 
leto 1979/80 do 11. aprila. Obrazci 
bodo na voljo v knjigarnah. Tudi 
letos bo objavljen skupen razpis za 
vse šole.

Že sedaj priporočamo učencem, 
da se čim več odločajo tudi za po

klicne šole, zlasti tudi smeri, ki so že 
uvedene v Centru za usmerjeno 
izobraževanje v Žalcu, to je tekstil
no, kov'iško in administrativno 
šolo. Z rjvim  šolskim letom pa je 
predvidena tudi kmetijska smer na 
nivoju srednje šole in verjetno tudi 
keramična smer.

Z vso aktivnostjo poklicnega 
usmerjanja je močno povezano ugo
tavljanje potreb po kadrih v zd-uže- 
nem delu in v družbenih dejavnostih 
ter štipendijska politika. Delovne 
organizacije morajo skupnostim za
poslovanja čim prej sporočiti kad
rovske potrebe in to realnejše kot 
doslej. Tudi kadrovskih štipendij bo 
potrebnih več.

Učencem priporočamo vpis tudi 
v vojaške in kadetske šole, ki deiajo 
pod posebnimi in najbolj urejenimi 
pogoji. Na posvetu so bili našteti 
mnogi deficitarni poklici. O tem in 
o vsem drugem dobe učenci in starši 
podatke na skupnostih zaposlova
nja. Nekatere informacije bodo po
sredovane učencem preko razredni
kov in na roditeljskih sestankih.
JANEZ MEGLIC



O življenju naših ljudi na za
časnem delu na tujem, smo se 
{logovarjali z Alojzem in Berto 
Cilenšek, Savinjčanoma, ki ži
vita že vrsto let v ZR Nemčiji. 
Alojz je predsednik slovenskega 
kulturno umetniškega društva 
Triglav v Stuttgartu — enota 
Nagolt.

Med minulimi novoletnimi 
prazniki je obiskalo domovino 
veliko naših ljudi, ki se mudijo 
na začasnem delu na tujem. Za
konca Alojz in Berta Cilenšek iz 
Latkove vasi sta bila gosta v na
šem uredništvu. Povedala sta 
nam marsikaj zanimivega o živ
ljenju in delu naših zdomcev v 
ZR Nemčiji.

Oba sta zelo aktivna v sloven
skem društvu Triglav, zlasti še 
Alojz, ki je predsednik in hkrati 
gonilna sila društvenega življe
nja. Do nedavnega sta v društvu 
aktivno sodelovali tudi njuni 
hčerki Blanka in Sabina. Zaradi 
študija stase med tem vrnili do
mov in sedaj obiskujeta srednjo 
šolo v Celju.

Cilenška, tako kot večina na
ših zdomcev, vse pogosteje mi
slita na vrnitev. V ZR Nemčji 
sta že vrsto let.

Alojz Cilenšek: „V našem 
društvu Triglav deluje 400 čla
nov, od tega šteje enota Nagolt 
100 članov. Društvo je v pre
teklem letu priredilo vrsto uspe

lih nastopov in prireditev ter 
srečanj naših rojakov. Veliko 
smo pridobili z lepo urejenimi 
in opremljenimi klubskimi pro
stori, ki smo jih odprli v okviru 
praznovanja dneva mladosti.V 
ta namen smo odkupili staro 
skladišče in ga potlej z združe
nimi močmi lepo obnovili in 
opremili. Kako velika je bila 
naša želja, da pridobimo klub
ske prostore, kaže- podatek o 
2000 prostovoljnih delovnih 
urah, ki smo jih prispevali. Bili 
pa so še drugi stroški, ki pa so 
bili pozabljeni in poplačani v 
trenutku, ko smo se znašli v 
klubskih prostorih.

V klubu se redno sestajamo 
in delujemo, skratka, klub in

Nastop učencev slovenske dopolnilne šole Stuttgart — Nagolt

MLADI ŽALČANI V ITALIJI:

Prijetno smo se počutili Sa
vinjčani v Boljuncu, v občini 
Dolina pri Trstu, predzadnjo so
boto preteklega leta. Predvsem 
po zaslugi članov ekipe iz naše 
občine, ki je sodelovala na ra
dijskem tekmovanju SPOZNA
VAJMO SVET IN DOMOVINO 
in pravilno odgovarjala na za
stavljena vprašanja. Ekipa Piran
čanov je imela malce smole in 
ob zaključku oddaje smo vsi 
iskreno stiskali roke mladih 
tekmovalcem, ki so se uvrstili v 
nadaljnje tekmovanje. Prijetno 
pa smo 9e počutili tudi zaradi 
iskrene gostoljubnosti gosti
teljev. Že pred pričetkom radij
ske oddaje so se mladi iz žalske 
občine ter Boljunca dogovorili 
za nadaljnje sodelovanje. Prvi 
obisk je bil hkrati tudi prvi ko
rak k temu sodelovanju. Ob tej 
priložnosti je predsednik OK 
ZSMS Žalec podelil kulturno 
prosvetnemu društvu Boljunec 
monografijo ZELENO ZLATO, 
delo zabukovškega umetnika.

Po tekmovanju so delavci 
RTV Ljubljana pripravili še za
bavnoglasbeni koncert, na ka
terem so sodelovali člani an
sambla Mojmira Sepeta ter vo
kalni solisti Elda Viler, Marjet
ka Falk, Edvin Fliser in Nino 
Robič. Vzdušje v gledališču 
France Prešeren je bilo čudovi
to.

Še bolj so pogovori o bodo
čem sodelovanju prišli do izraza 
po oddaji, kjer je tekel ob ve
čerji zanimiv in sproščen pogo
vor o delu mladih iz Pirana in 
Žalca ter zamejskih Slovencev 
na Tržaškem. Vse skupaj se je 
zavleklo pozno v noč, pa pro
gram za prvo srečanje še ni bil 
izčrpan. Sledil je še obisk Bab
ne hiše v Ricmanju, kjer so po
sebej za nas odprli galerijo, v 
kateri so razstavljali zamejski 
slovenski likovni umetniki. 
Žalčanom se je pridružila še 
Elda Viler, ki si ni mogla kaj, da 
ne bi na prošnjo vseh zapela ne
kaj pesmi. Prisrčno, enkratno je 
bilo! Upamo, da bomo lahko o 
sodelovanju še pisali, mladim 
Žalčanom, ki bodo tekmovali 
še v nadaljnjih kolih oddaje 
Spoznavajmo svetin domovino, 
pa že sedaj želimo čim več sre
če!

Pa še to! Če je bilo spregovorjeno 
že toliko besed o bodočem sodelo
vanju, potem ni nobenega dvoma, 
da so sedaj na vrsti mladinci iz naše 
občine, ki bi lahko medse povabili 
prijatelje iz občine Dolina. Prav bi 
bilo. Za kulturni program pa se tako 
ali tako ni treba bati, saj je pri nas 
mnogo takšnih, ki bi zares imeli kaj 
pokazati, k temu pa je treba dodati 
le obljubo Eide Viler, da bo na tak
šni prireditvi brezplačno pela. Torej 
utegne biti prijetno in kar je še po
membnejše, tudi to bi lahko bil pri
spevek k zbliževanju in utrjevanju 
prijateljskih odnosov med Italijo in 
Jugoslavijo. ED1 MASNEC

Mladi iz žalske in piranske občine ter domačini pri ogledu novega 
kulturnega doma v Boljuncu.

Lepa slika na TV ekranih 
v Savinjski dolini

razgibano društevno življenje 
nam pomenita domovino v ma
lem.

Berta Cilenšek: ,ž a  dan mla
dosti so sodelovali v kulturnem 
programu učenci in učenke slo
venske dopolnilne šole. Vsako 
leto prirejamo tudi že tradicio
nalne piknike. Takšna srečanja 
se sprevržejo v pravo ljudsko ve
se ljfe. Za dan republike nas je 
obiskal ansambel Borisa Tergla
va iz Savinjske doline. Lahko si 
mislite, kako smo se razveselili 
obiska. Osrednje prireditve se je 
udeležilo nad 300 ljudi in ni jih 
bilo malo, ki so ob zvokih do
mačih viž imeli solzne oči. Po
dobnih gostovanj si seveda že
limo več. Tudi mi na tujem zna
mo zapeti po domače, vendar je 
vse kaj drugega, če pride to 
petie iz naše domovine.”

Čeprav kultumoumetniško 
društvo Triglav Stuttgart — 
Nagolt povezuje v glavnem Slo
vence, društvo ne zapira vrat 
ostalim jugoslovanskim zdom
cem. Redno jih obiskujejo in se 
udeležujejo prireditev in to še 
posebej velja za zdomce iz 
hrvatskega Zagoija.

Poleg dramske sekcije delu
jejo v društvu Triglav še namiz- 
no-teniška sekcija, izletniška 
sekcija in kegljaška. Slednja se 
je na tekmovanju v okviru II. 
jugoslovanske kegljaške lige po
vzpela na prvo mesto.

Zanimivo je tudi, da ima dru
štvo Triglav zelo dobre stike z 
občino in delodajalci. Oboji 
kažejo razumevanje za delo
vanje društva. Posebno poglavje 
delovanja naših ljudi na tujem 
je dobro zastavljeno izobraže
vanje. Tu ne gre zgolj za sloven
sko dopolnilno šolo, marveč za 
različne oblike strokovnega 
izobraževanja, ki jih omogoča 
šolski center DU Ljubljana v 
Stuttgartu. Veliko naših zdom
cev se strokovno izobražuje in 
med njimi so posamezniki, ki se 
vozijo tudi po 100 km daleč.

To, kar smo zapisali, seveda 
ne kaže celotnega razvejanega 
življenja in dela naših rojakov 
na tujem. Ko sta Berta in Alojz 
Cilenšek odhajala, sta nam ob
ljubila, da nam bosta pisala in 
slednjič sta nas tudi povabila, 
da jih kakšenkrat obiščemo. ,,Z 
veseljem!” smo rekli. § q N

Savinjska dolina ima, razen 
Vranskega, ugodno lego za kva
liteten TV sprejem. Kljub temu 
pa je pripomb in pritožb na ta 
račun veliko. Današnji TV spre
jemniki so zelo dobri, zato lah
ko krivdo za slab sprejem pripi
šemo predvsem antenam. 
Skrbno postavljena in urejena 
TV antena nam zagotavlja do
ber sprejem. Največkrat pa te
mu ni tako. Temu so krivi last
niki sami, dober del pa tudi 
trgovske hiše.

Izbira materiala je nezadost
na, dostikrat popolnoma nepri
merna za to območje, strokov
nih nasvetov ne dobimo in re
zultat tega vidimo vsak dan na 
malih zaslonih.

Od Tabora do Drešinje vasi je 
kvaliteten sprejem Ljubljana 1, 
K 6, Ljubljana 2 ,K 49, Avstrija 
1, K 8. V nekaterih krajih je za
dovoljiv še sprejem: Zagreb 1, 
K 9 in Avstrija 2, K 28. Najbolj 
vprašljiv je A 2, ki deluje na 
istem kanalu kot Zgb 2, z osta
limi kanali pa običajno ni težav. 
Težave s programi imajo stano
valci blokov, kjer imajo skupin
sko atensko napravo (SAN), 
kjer lahko sprejemajo v glavnem 
samo Lj 1, K 6, na voljo pa sta 
prav tako ljubljanski drugi pro
gram in avstrijski -  prvi. Z vgra
ditvijo dodatnih aparatur v 
SAN se možnost sprejema pro
gramov poveča.

Velja torej : za kvalitetno sli
ko mora biti pravilno izbrana in 
postavljena antena z vsem do
datnim materialom. Strošek za

Godba iz Zabukovice bo kmalu praznovala 100-letnico

vse to je v primerjavi s ceno 
barvnega TV sprejemnika zelo 
majhen, saj redko preseže več 
kot 5 % cene le-tega.

TOMAŽ VOZLIČ

nim sedanjim kapelnikom Fran
cem Tratarjem. Godbo v Zabu- 
kovici so ustanovili leta 1880 in 
sicer kot rudarsko godbo pri 
radniku Zabukovica. Kronika 
pripoveduje, da je člane godbe 
najprej poučeval nek glasbeni 
učitelj iz Trbovelj, za katerega 
pa ne vedo priimka.

Zanimivo je, da je mož pri
hajal peš čez Mrzlico. Godba je 
vse do zadnje vojne štela od 9 
do 10 godbenikov, sedaj pa jih 
šteje 19. Godbo so v vseh teh 
letih vodili razni kapelniki. Pre
cej časa so godbo sestavljali 
v Zabukovici zaprli, so se neka
teri ogrevali za to, da bi se god
ba Zabukovica spojila z godbo v 
Libojah, vendar pa so se člani 
godbe v Zabukovici uprli. Rekli 
so, da so jim Liboje od rok, in 
da ne bodo hodili tako daleč na 
vaje.

In tako je godba v Zabu
kovici delovala še naprej, pa če
prav ni bilo nekaj časa nikogar, 
ki bi jo finansiral. Godba se je 
vzdrževala zgolj s članskimi pri
spevki upokojenih rudarjev in 
drugih, ki so si tako zagotovili 
igranje na pogrebih in ob po
dobnih dogodkih.

Treba je reči, da so bili god
beniki vztrajni, in da so z voljo 
premagovali težave. Sicer pa je 
zabukovška godba nastopala na 
raznih prireditvah od Vranskega 
do Celja in se tako lepo uveljav
ila.

Potlej so pričela pritekati 
občinska sredstva; na temeljih 
opuščenega rudnika Zabuko
vica sta vznikli podjetji Minerva 
in Sigma in tako je godba prido
bivala nove člane ter si obnav
ljala glasbila. Od leta 1959 se je 
zyrstilo več kapelnikov in sicer 
Alojz Basardi iz Hrastnika, 
Franc Kovač (dosedanji kapel
nik libojske godbe) in sedanji 
Franc Tratar.

Godba Zabukovica sedaj de
luje kot sekcija Svobode Griže, 
sofmansira' pa jo  tudi Združenje 
samostojnih obrtnikov občine 
Žalec.

Franc Tratar nam je dejal, 
da bodo 100—letnico obstoja 
godbe počastili s samostojnim 
koncertom, povabili pa bodo 
tudi druge godbe. Posnetki: 
godba na pihala Zabukovica in 
njen sedanji kapelnik Franc 
Tratar.

TR.

Dedek M raz 
se je poslovil

Dedek Mraz se je poslovil od 
svojih najmlajših, ki jih je tudi 
letos razveselil in obdaril.Priza
devanja občinske zveze in kra
jevnih društev prijateljev mla
dine, osnovnih šol, vzgojnovar- 
stvenih zavodov in delovnih 
ljudi so se uresničila, za kar jim 
gre vsa zahvala.

Najbolj hvaležni so jim naj
mlajši, ki so skupaj z dedkom 
Mrazom doživlajli svoj pravljič
ni svet in srečno otroštvo. 
Vsem enako, brez razlik, z bolj 
ali manj bogatimi kulturnimi 
programi, je bil cilj, ki smo si ga 
zastavili.

Izredno uspelim pravljičnim 
parkom v Polzeli, Preboldu, 
Žalcu, Šempetru, na Vranskem 
in morda šč kje, se bodo v pri
hodnjih letih pridružili še dragi 
kraji.

Občinska zveza DPM izreka 
vsem organizatorjem novoletnih 
prireditev za najmlajše iskreno 
zahvalo z željo, da bi tudi pri
hodnje leto dobro sodelovali.

KROFLIČ J.

Razvaline gradu Žovnjek so v podnožju Dobrovelj. Tu so domovali 
celjski grofje preden so v 14. stoletju prišli v Celje. Turistično dru
štvo Braslovče si prizadeva, da bi ohranili čim več, kar se še da. Po
gled na razvaline žovnješkega gradu. (Foto: Boris Skalin).

PETR O V Č E
Tehnična dokumentacija za iz

gradnjo prizidka k OŠ Petrovče je že 
pripravljena, redno pa tečejo tudi 
vse ostale priprave za pridobitev so
glasij in dovoljenj. Pododbor za 
osnovno in srednje šolstvo sklada 
samoprispevka in režijski odbor KS 
ugotavljata, da bo možno z deli na 
prizidku pričeti že zgodaj spomladi. 
Vsa dela na objektu z opremo in 
ureditvijo okolice bodo veljata 
okrog 17 milijonov din. Pri izgradnji 
objekta bosta finančno sodelovali 
poleg sklada še občinska in repub
liška a izobraževalna skupnost.

Godba na pihala v Zabu
kovici sodi med najstarejše v 
žalski občini, saj bo prihodnje 
leto praznovala 100-letnico

Franc Tratar sedanji kapelnik 
godbe

obstoja. To bo za vse krajane 
pomemben dogodek, zato se že 
sedaj pogovarjajo o pripravah.

O nastanku godbe v Zabu
kovici smo se pogovarjali z nje-



PRIMER SIP ŠEMPETER

V tem je tudi ključ za vse 
večji izvoz naših izdelkov na za
htevna inozemska tržišča. Po
membno je tudi, da smo v SIP-u 
že dolgo nazaj organizirali svojo 
lastno zunanjetrgovinsko službo 
in se tako komericalno-izvozno 
postavili na lastne noge.

Tako nismo bili odvisni od 
raznih uvozno-izvoznih trgovin
skih organizacij, ki največkrat 
na „izvozni“ del imena svoje 
firme kar pozabijo. S tem pa ni 
rečeno, da „šarimo“ na svetov
nih tržiščih povsod sami in na 
svojo roko. Lahko bi rekli na
sprotno: vključujemo se v vse 
združbe, ki nam zagotavljajo 
organiziran in zato uspešnejši 
nastop na tržiščih.

Ob takšni organizaciji in po
sluhu za želje in potrebe kupcev 
na zunanjih tržiščih se SIP s 
svojim proizvodnim programom 
vse bolj uveljavlja ob še tako 
hudi konkurenci. Ni naključje, 
da k nam često prihajajo na 
obiske tuje delegacije, študijske 
skupine in drugi (nedavno celo 
iz I,R Kitajske), ki se zanimajo 
za nakup izdelkov ali prenos iz- 
delavne tehnologije. Prav to pa 
je za tržni prodor v nekatere 
države bistveni dejavnik.

Delegacija iz LR Kitajske si v SIP Šempeter z zanimanjem ogleduje njihove izdelke

KMETIJSKI KOMENTAR:

Obdavčevanje realnega kmetovalčevega dohodka
Odločbe o novem načinu 

ugotavljanja kmetovalčevega 
dohodka, ki jih je ob izteku leta 

’ (v decembru) v žalski občini 
prejelo 41 občanov, so med po
samezniki prinesle negodovanje 
in pomisleke.

Takole so modrovali: „Kako 
se naj kmet poleg obilice dela še 
ukvarja s knjigovodskimi posli 
in nasploh, kaj nam je tega tre
ba? “ Bili so tudi taki, ki so vze
li zadevo trezno v roke in po 
temeljitem premisleku ugotovi
li, da nov način ugotavljanja do
hodka prinaša koristi tudi davč
nim zavezancem — proizvajal
cem.

Z novimi odločbami so med 
7000 davčnimi zavezanci na 
področju kmetijstva zajeli le 41 
kmetovalcev, ki se ukvarjajo z 
intenzivno tržno proizvodnjo 
brojleijev, prašičev in pitanih 
govedi in vsega tri sadjarje.

Sicer pa odločbe niso prese
netile kmetovalcev, saj gre za že 
pred leti napovedano, vendar še 
ne povsod uveljavljeno novo 
davčno politiko. Od 60 sloven
skih občin je že uveljavilo nov 
način ugotavljanja kmetovalče
vega dohodka (velja za našteto 
intenzivno tržno proizvodnjo!) 
15 občin, druge pa so na tej 
poti.

Občina Žalec s svojim dokaj 
razvitim kemtijstvom kajpak ne 
more biti zunaj teh prizadevanj 
in tako prvih 41 odločb. Očit
no je, da je obdavčevanje po 
KD zastarelo in tudi zamegljuje 
realno sliko o dejanskem do
hodku, kar gre nemalokrat na 
škodo proizvajalca.

Vsi vemo, kako so se podra
žila krmila (koruza!) in da kme
tijskim proizvajalcem ob vse 
večjih proizvodnih stroških 
usiha dohodek. Zato je zanj še 
kako pomembno, da si nalije 
čistega vina o tem, kako je pla
čano njegovo delo oziroma 
koliko mu po odbitju vseh stro
škov ostane čistega dohodka za 
življenje.

Po vsem tem ne drži, kar na
povedujejo nekateri, da z novi

mi ukrepi gre dejansko za večje 
obdavčitve. Če bo kmetijski 
proizvajalec prikazal realno sli
ko gibanja njegovega dohodka, 
se bo lahko zgodilo, da ob usah
lem dohodku (nepredvidene 
podražitve kmiil in naraščanje 
drugih stroškov) ne bo obdav
čen oziroma bo plačal manjši 
davek v kolikor se dohodek ni 
izgubil po njegovi krivdi.

Odgovor teija le še pomislek, 
kako naj neuki kmet obvlada 
knjigovodske posle in ali to zanj 
ne pomeni večje stroške? ! V 
bistvu gre za poenostavljeno 
knjigovodstvo, za zapisovanje 
izdatkov in dohodkov, kar bo 
obvladal vsak, ki bo prejel na
potilo. Če pa gre za večjo proiz
vodnjo, bo to nalogo opravil 
honorarec ali pa strokovna služ
ba zadruge ali obrata za koope
racijo.

Pri tem je pomembno tudi, 
da se bodo proizvajalcu stroški 
odračunali pri davčni odmeri,

Na osnovi vloženih davčnih 
napovedi obrtnikov je davčna 
uprava Skupščine občine Žalec 
že v aprilu lani pripravila pre
gled doseženih finančnih rezul
tatov in zaposlenosti v zasebni 
obrti občine.

V letu 1977 je bilo zaposle
nih 833 občanov skupno s 399 
nosilci obrtne dejavnosti. V uku 
je bilo 108 vajencev in 58 ljudi 
se je ukvatjalo z obrtjo kot po
stransko dejavnostjo.

Podatek o celotnem dohod
ku v letu 1977, kije znašal pre
ko 208 milijonov din, ne daje 
realne slike, ker večina obrtni
kov — proizvajalcev prejema 
produkcijski material od koope
rantov in ta ni zajet v celotnem 
dohodku. Dohodek se je pove
čal, v primerjavi s preteklim 
letom, za 57 % in je znašal 60 
milijonov din. Dosežen je bil ob 
11 % povečanju števila obrtni
kov in 13 % povečanju števila 
zaposlenih.

Pomembno vlogo je odigrala 
kreditna politika, saj je bilo 
obrtnikom za osnovna sredstva

skratka, oreh ni tako trd, daga 
ne bi lahko z nekoliko dobre 
volje strli.

Ze.T.

Seveda pa v SIP-u glede 
izvoza še nismo rekli zadnje be
sede. Za sedaj smo primorani 
celo zmanjševati izvozno eks
panzijo, da ne bi zaradi pretira
no velikega izvoza trpelo doma
če kmetijstvo.

Izgradnja nove tovarne v 
Šempetru bo tako omogočila še 
nadaljnje povečevanje našega 
izvoza. Na rob bi lahko rekli, da 
pravilna razvojna usmeritev, 
komericalno angažiranje in do
volj obsežna ter produktivna 
proizvodnja zagotavljajo sedanji 
izvoz in ga bodo še tem bolj 
tudi v bodoče.

Si. On.

Letošnja zima za zdaj sicer ni nam eia visokega snega in povzročila 
snežnih zametov, divjad pa je kljub temu v stiski za hrano. Tako, 
kot že vsa leta nazaj, lovci v žalski občini tudi v teh zimskih dneh 
vzgledno skrbijo za divjad s tem, da ji redno prinašajo hrano v pri
pravljena krmišča.
Posnetek kaže takšno krmišče s fantom, kije prinesel obrok hrane.

obrtni K

odobrenih preko 10 milijonov 
din kreditov.

Drugi del analize, ki je bil 
pripravljen v decembru 1978, 
obravnava prispevek zasebne 
obrti za zadovoljevanje skupnih 
in splošnih družbenih potreb in 
delež, ki ostane zasebni obrti za 
svobodno razpolaganje. S pri
spevki so nosilci obrtne dejav
nosti v letu 1977 prispevali
15.8 milijonov din in z davki
11.8 milijonov din. Prispevek je 
znaša! približno 640 tisoč din. 
Za svobodno razpolaganje je za
sebnim obrtnikom ostalo 36 
milijonov din, kar predstavlja 
53 % ustvarjenega prihodka.

Želja po oblikovanju davčne 
politike, v skladu s potrebami 
razvoja obrti, je narekovala 
podrobno analizo davčnih olaj
šav. Največji obseg beležijo olaj
šave za pričetek poslovanja 
(koristilo jo je 15 obrtnikov), 
sledijo olajšave za investicijska 
vlganja (pet obrtnikov). Olajša
ve za učence v obrti so korišče- 
ne nižje po obsegu kot v struk
turi.

Spodbujanje razvoja defici
tarnih dejavnosti (krojaštvo, 
šiviljstvo, frizerstvo, žaganje drv 
itd.) z olajšavami pri davku 
kaže, da te ne dosegajo svojega 
namena. Obrtniki v teh strokah 
dosegajo dohodke, s katerimi 
krijejo v celoti ali delno le bru
to osebne dohodke in se jim da
vek, ki se plačuje šele od pre
sežka BOD, ne more odmeriti.

Od skupnega števila 399 
obrtnikov, ki so obdavčeni po 
dejanskem dohodku, je le 200 
davkoplačevalcev. Ostala polo
vica pa davka in prispevkov, ki 
jih plačujejo OZD iz dohodka, 
ne plačuje. V nekaterih storit
venih dejavnostih je izkazan fi
nančni rezultat odraz objektiv
nih okoliščin. V sicer donosnih 
dejavnostih pa so vzroki v sla
bem izkoristku delovnega časa 
in s tem nizki produktivnosti 
dela kot tudi v nerealnosti izka
zovanja dohodka, čemur bo 
potrebno v bodoče pri izvajanju 
davčne politike posvetiti še več
jo pozornost.

V sedanjem času prizadevanj 
za gospodarski napredek daje
mo izvozu pomembno mesto.

SIP Šempeter beleži stalno 
rast izvoza. Tako bo ta delovna 
organizacija letos izvozila na 
konvertibilno področje za nad 
šest milijonov dolarjev svojih iz
delkov.

Iz razgovora z direktorjem 
SIP-a, Leopoldom Rajhom, po
vzemamo, da se kolektiv do 
takšnih razveseljivih rezultatov 
ni dokopal po naključju in čez 
noč.

L. Rajh: „Izvoz, ki ga beleži
mo, ni slučajen, trenutni dose
žek, Za naš kolektiv je značil
no, da je bil že od nekdaj 
usmerjen v izvoz. Vedno smo 
načrtovali in osvajali le izdelke, 
ki so bili najboljši dosežki 
evropske kmetijske tehnologije, 
kar seveda ni bila lahka naloga.

V lastni proizovdnji smo 
uvajali le visokoproduktivne po
stopke in organizacijo. Že s tem 
smo si zagotavljali temeljna po
goja za uspešnost na področju 
mednarodne konkurence. Seve
da se v razvoju nismo opirali

zgolj na lastne, nekoč šibke 
strokovne sile, temveč smo se 
pri tem posluževali drugih prije
mov.

Lahko bi rekli, da so imele 
pri tem pomembno vlogo ino
zemske proizvodne,kooperacije. 
Tu smo se sproti soočali z veli
kimi zahtevami inozemskih 
tržišč. Konkurenčne cene, neo
porečna kvaliteta, skrajna ter
minska solidnost v dobavah in 
seveda izdelki, ki se po kvaliteti 
in funkciji lahko kosajo z ino
zemskimi izdelki, vse to je bilo 
zagotovilo za uspešnost in rast.

Zima v Savinjski dolini. (Foto Skalin)

- 1 ,  „  1  •Utirailit i c is to  c)kOl 1
Šempeter v Savinjski dolini 

zaradi rimskih izkopanin, jame 
Pekel in drugih zanimivosti obi
šče iz leta v leto več turistov. 
Krajani so v povojnih letih veli
ko storili za ureditev in lepšo 
podobo svojega naselja, vendar 
pa nekatere stvari še bodejo v 
oči.

V našem sestavku želimo 
opozoriti na nekatera divja od
lagališča smeti in odpadkov, 
zlasti še v Jakulovi jami ob cesti 
proti Šeščam, v Trapeževi jami 
v Doberteši vasi, pa tudi na 
gmajni ob Savinji itd.

KS Šempeter, Turistično 
društvo in drugi dejavniki v 
Šempetru si sicer že več let na
zaj prizadevajo, da bi te črne 
točke odpravili, vendar jim ni v 
celoti uspelo. Še vedno se nam
reč dogaja, da posamezniki od
lagajo smeti in odpadke na 
omenjenih odlagališčih, kar 
kvari izgled okolja ogroža pa 
tudi že podtalno vodo, kar je 
nedopustno. Veter tudi raznaša 
papir in odpadke naokoli.

SO Žalec je v letu 1975 spre
jela odlok o obveznem odvaža
nju smeti in odpadkov. V nase
ljih Šempeter in Doberteša vas 
opravlja odvoz smeti služba Jav
nih naprav Celje. Zajeta so vsa 
gospodinjstva, razen kmetov, ki 
se izključno ukvarjajo s kmetij
stvom.

Decembra lani je SO Žalec 
sprejela osnutek novega odloka 
o obveznem zbiranju in odvaža
nju smeti ter odpadkov. Osnu
tek odloka je v javni razpravi. 
Po tem odloku bodo zajeti tudi 
tisti kraji, ki niso zajeti v starem 
odloku.

Ker je za tiste, ki odloka ne 
bodo spoštovali, določena ka
zen do 1000 dinarjev, KS 
Šempeter posebej opozarja vsa 
tista gospodinjstva, ki se še niso 
prijavila, da to takoj store. V ta 
namen si lahko nabavijo tipizi
rane posode v Savinjski kmetij
ski zadrugi, TZO Šempeter.

Kaznovani (z enako kaznijo) 
pa bodo tudi vsi tisti, ki bi še 
naprej odlagali smeti in odpad
ke na omenjenih odlagališčih. 
Na rob naj zapišemo, da v okvi
ru KS sedaj sanirajo Jakulovo 
jamo.

Prepričani smo, da bodo kra
jani vzeli to opozorilo kot svojo 
nalogo, saj gre zato, da ohrani
mo čisto in zdravo okolje.

IZ PISARNE KS ŠEMPETER
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VANDALSKO PO Č ETJE 
O B JESTN EŽEV

Bilo je po novoletnih praznikih, 
ko so vozniki na cesti med Žalcem 
in Petrovčami neljubo presenečeni 
opazili podrte ali poškodovane 
znake ter razbito ogledalo v pobriši 
vasi. Premišljevali so, kdo se je tako 
vandalsko znesel nad znaki, ki sto
jijo ob cestah zato, da bi ljudem 
omogočili varnost.

Tudi krajani Petrovč, Dobriše vasi 
in Žalca so bili ogorčeni zaradi van
dalizma. Ni bilo dolgo in ugotovili 
so krivce. Bila je to trojka objestne- 
žev iz Petrovč, med katerimi sta dva 
mladoletna. Prijavili so jih in za 
svoje početje bodo gotovo prejeli 
zasluženo kazen.

Seveda, znake bo treba obnoviti 
pa tudi ogledalo, kar bo precej stalo. 
Človek težko razume, da se še naj
dejo ljudje, ki v svoji objestnosti 
uničujejo jayne naprave tako kot 
trojka iz Petrovč, ki se je znesla nad 
prometnimi znaki. Žal to ni edini 
primer takšnega početja.

Z. T.



OBČANOVA POROTA

T ajn ica
Rekli so mi, naj predstavim 

oziroma opišem idealno tajnico. 
Veste, to ni enostavno, pred
vsem zato ne, ker idealne tajni
ce ni. Vsaka je za nekaj, nobena 
pa ni za vse. . .  Sicer sem se pa 
tokrat odločila, da ne bom po
metala pred tujim pragom, zato 
bom predstavila sebe. To pa 
lahko storim predvsem zaradi 
tega, ker nisem več tajnica. . .

V šoli — osnovni mislim, saj 
druge tako nimam, mi ni šlo kaj 
preveč, predvsem računstvo me 
je zdelovalo, zato je oče rekel: 
„Boš pač doma, saj nekdo tako 
ali tako mora biti. “ No, in pri 
tem bi tudi ostalo, da ni enkrat 
prišel naš generalni (govorim o 
bivšem generalnem) gor k nam 
v našo zidanico z neko Delega
cijo. Nočem obrekovati in 
moram takoj povedati, da tiste 
spoštovane Dolegacije sploh 
nisem videla, sami moški so bili 
zraven. No in generalnemu se je 
tisti naš vinograd tako dopadel, 
da je rekel mojemu atu, naj mu 
ga proda, on bo pa mene dol v 
tovarno spravil, ker me tako ali 
tako nimajo kam dati. Vidite in 
tako sem prišla v tovarno.

Delala sem pri pošti, če pa je 
bila „generalna“ tajnica v bol
niški (to pa je bilo kar precej
krat) sem jo nadomestovala jaz, 
seveda, če niso bile za tisti dan 
napovedane kake take bolj 
delikatesne stranke.

Ja, naš generalni je bil res fin  
človek. Ne samo do mene, tudi 
do drugih in ne samo službeno, 
ampak tudi drugače je vedno 
lepo skrbel za našega delovnega 
človeka Strašno je podpiral 
razno razne TRIM akcije, kjer 
se delovni človek sprosti in 
razgiblje. In če kakšna sobota 
slučajno ni bila solidarnostna, 
je povabil direktorje TOZD-ov 
in druge funkcionalne organe, 
ki med delovnim časom niso 
delali oziroma se gibali, ker so 
morali večino časa presedeti na 
sestankih, k  sebi domov, da so 
polagali temelje ali vlivali 
„plato“. To To ti je bil človek, 
širokogrudno je gledal okoli 
sebe, ne samo na sebe, ko t so 
nekateri zlobni jeziki govorili.

Bil pa je tudi skromen človek - 
in ne bi mu bilo prav, če bi bral 
tele vrstice in videl, kako lepo 
sem ga predstavila, zato bom za 
danes končala, drugič pa bom 
napisala še kakšno o mojem 
„tajniškem“ življenju.

Pa lep pozdrav 
„bivša tajnica“ 

TONČKA

telefonska številka
uredništva
SA VINJSKEGA
OBČANA
710-671

Komunala je kriva
Za našega občana je kriva žalska 

komunala, če ni vedno pitne vode, 
če ni cesta taka in taka, če v Žalcu 
smrdi iz kanalizacije, če je kaj naro
be s smetmi, če niso ceste in pločni
ki takoj očiščeni snega, če je poledi
ca, itd. itd.

Ne zanikamo, da gre večkrat za 
krivdo tega ali onega, da imamo pri 
svojem delu tudi številne probleme, 
ki so čisto organizacijskega značaja, 
vendar je treba pri presoji posamez
ne krivde vedeti kaj več, spoznati bi 
se bilo namreč treba z našimi nalo
gami, zlasti pa z možnostmi, ki so 
nam v dani situaciji na voljo.

Tokrat ne bi razpravljali o čem 
drugem, kakor o cestah, o njihovem 
vzdrževanju, predvsem pa o zimski 
službi na teh cestah ter še o zimski 
službi v naših naseljih, zlasti pa v 
Žalcu. Najprej je treba omeniti, da 
so naše ceste razdeljene na štiri kate
gorije. Magistralne in regionalne 
uporavlja in vzdržuje Republiška 
skupnost za ceste (RSC), lokalne pa 
upravlja in vzdržuje Komunalna in
teresna skupnost Žalec (SKIS), 
medtem ko nekategorizirane ceste:egonzi
upravljajo in vzdržujejo krajevne 
skupnosti. Posamezni upravljal ci 
cest sklenejo pogodbe za vzdrže
vanje ter zimsko službo z izvajalci 
teh del. Tako sklene pogodbo RSC s

možno orati snega z motornim 
plugom.

Ne moremo pa seveda mimo 
dejstva, da je za vzdrževanje teh 112 
km cest vsako leto manj finančnih 
sredstev, saj so le-ta že nekaj let sko
raj nespremenjena, na drugi strani 
pa podvržena inflaciji stroškov od 
15 do 20 % letno. Raje namreč z 
denarjem, ki je  namenjen za vzdrže
vanje, asfaltiramo makadamska 
cestišča. Pri vsem tem pa po
zabljamo, da se na neasfaltiranih 
cestiščih odvija iz dneva v dan gos
tejši promet ito celo avtobusni, pa 
da so že nekateri obstoječi asfaltni 
cestni odseki potrebni vzdrževanja, 
ki ni tako poceni, da pa o vzdrže
vanju bankin sploh ne govorimo, 
le-te so namreč postale cisto nor
malno vozišče. Ko nam zagode še 
zima, kakršno pravkar doživljamo, 
potem se morajo te finančne težave 
poznati na stanju naših cest.

Za čiščenje snega v mestu Žalec 
in za druga naročila imamo na raz
polago še dva gradbena stroja, ki 
sproti čistita sneg po mestnih uli
cah, vendar se pojavljajo, posebno
podnevi pri čiščenju težave zaradi 
parkiranih avtomobilov. Tudi ploč
nike čistimo strojno, kar pa je 
otežkočeno zaradi dotrajanosti

le-teh. Stroške vzdrževanja in 
čiščenja mestnih ulic nosi namreč 
Krajevna skupnost Žalec, ki tudi 
nima dovolj finančnih sredstev za te 
namene. Zaradi tega je še vedno 
odprto vprašanje odvoza snega vsaj 
iz glavnih mestnih ulic.

Na našo cestno službo se, zlasti 
ob novo zapadlem snegu, obračajo 
številni občani, krajevne skupnosti 
in organizacije združenega dela 
zaradi čiščenja snega in poledenelih 
cest, vendar vsem naenkrat ne 
moremo ustreči, ker so kapacitete 
naše strojne opreme premajhne. 
Računamo, da bomo prihodnjo 
zimo laže opravili te naloge, če 
bomo seveda dobili ustrezne kredite 
v ta namen.

Ugotavljamo, da je šele sedaj pr
išlo do uvoza soli za posipanje za
ledenelih cestišč, ki je ze vsem cest
nim službam v državi močno pri
manjkuje, tako seveda tudi nam. 
Bojimo pa se, da bo pri nas zmanj
kalo snega in ledu, preden bo sol v 
našem skladišču.

Takšna je torej problematika v 
zvezi z zimsko službo na naših 
cestah, ulicah in v vaseh, ko nas 
zasuje sneg in pritisne mraz.

ROTAR RADO direktor 
Komunalnega podjetja 

Žalec
Cestnim podjetjem -  Celie, SKIS za 
en del cest prav tako s Cestnim po
djetjem -  Celje, za en del pa s Ko
munalnim podjetjem Žalec, medtem 
ko naročajo krajevne skupnosti po
samezne usluge le občasno, če same 
ne organizirajo izvajanja teh del 
kako drugače. To je torej treba 
najprej vedeti, da ne obsojamo kar 
poprek in zaradi tega velikokrat v 
prazno. Če koga zanima, katera 
delovna organizacija vzdržuje 
posamezne cestne odseke, lahko 
dobi točne podatke pri nas ali pa na 
SIKS-u v Žalcu.

Treba pa je najprej tudi ugotoviti, 
kakšne so tehnične in finančne 
možnosti za izvajanje nalog, ki 
izvirajo iz teh potreb. Že kar na za
četku lahko zapišemo, da se tema 
vprašanjima ne posveča zadostna 
družbena skrb, saj gre za dejavnost 
posebnega družbenega pomena in ni 
to samo stvar našega kolektiva, ka
teremu so zaupane te naloge samo v 
izvajanje.

Jasno je, da ni mogoče našim 
cestarjem v nekaj urah odstraniti 
novo zapadel sneg, če vemo, da mo
ramo očistiti 112 km cest, in da 
imamo na razpolago samo dva 
motoma pluga in nekaj kooperantov 
za p luženje tistih cest, kjer

C vetje za partizanske spomenike
Na osnovni šoli Ivana Farčni- 

ka Buča Vransko, deluje že če
trto leto pionirska zadruga. V 
tem času se je že lepo uveljavila 
pri delu, pomembno pa je tudi, 
da je v svoje štiri TOZD-e pri

tegnila veliko število članov.

Ustanovitelji zadruge so že
leli predvsem, da bi se mladi v 
pionirski zadrugi praktično se
znanili s samoupravljanjem, 
znali pravilno vrednotiti delo 
neke organizacije pa tudi, da bi 
si pridobili delovne navade in 
spoznali, da le v slogi lahko do
segajo uspehe.

Vse kaže, da je  pionirska za
druga ta osnovni namen že ures
ničila. V okviru TOZD Vrtnar
stvo, so si mladi uredili na 42. 
arov veliki parceli lep sadov
njak, ki ga skrbno obdelujejo. 
Na zelenjavnih gredah so pri

delali precej zelenjave, ki so jo 
prodali šolski kuhinji in gospo
dinjam.

V rastlinjaku, ki jim j;a je 
podarila Kooperacija KK Žalec, 
gojijo lepo cvetje (narcise, tuli
pane in krizanteme). Nekaj 
cvetja so prodali, veliko pa so 
ga namenili tudi za okrasitev šo
le in partizanskih spomenikov 
ter obeležij. Dalje imajo v iz
gradnji tople grede.

Uspešni pri delu so tudi osta
li TOZD-i. Pionirska hranilnica 
ima lepo število vlog. Mladi se 
zavedajo pomena varčevanja in 
da obresti ostanejo za nakup 
učil in drugih šolskih pripo
moči.c v, ki jih potrebujejo.

Posnetek kaže stekleni rast
linjak ’rionirske zadruge OŠ 
Vrat o v teh zimskih dneh.

V.C.

M a lo  gospodarstvo občine Ž a lec
Mislim, da je na samem začetku 

potrebno podrobneje opredeliti kaj 
sploh zajema oz. vključuje pojem 
malega gospodarstva. Po družbenem 
dogovoru o pospeševanju razvoja 
malega gospodarstva v letih 
1976-80, predstavljajo malo gos
podarstvo:

-  organizacije združenega dela 
oz. TOZD s področja obrti, drobne 
industrijske proizvodnje blaga in 
storitev, v katerih združuje delo naj
več 100 delavcev

-  servisne enote trgovinskih in 
industrijskih OZD, ki imajo status 
TOZD in v njih združuje svoje delo 
največ 100 delavcev

-  poslovna združenja s področja 
obrti in male industrije,

-  obrtne zadruge
-  pogodbene organizacije združe

nega dela
-  samostojni obrtniki, ki oprav

ljajo razne dejavnosti na osnovi 
določil obrtnega zakona

-  občani, ki sprejemajo na preno
čevanje goste ter jim nudijo hrano 
in pijačo

-  občani, ki opravljajo domačo 
in umetno obrt

Kot vidimo, se malo gospodarstvo 
nahaja skoraj v vseh gospodarskih 
dejavnostih razen primarnem sektor
ju (ekstraktivne dejavnosti, kme
tijstvo, gozdarstvo, pridobivanje 
energije), zato je nesporna njegova 
vloga v družbeno ekonomskem raz
voju občine in kot takšna mora biti 
predmet stalnih analiz in prizade
vanj za njegov nadaljni razvoj.

Kot pomemben vezni člen med 
proizvodnjo in trgovino ima nalogo 
dopolnjevanja industrijske proiz
vodnje v smeri kompletiranja po
nudb in zadovoljevanja individaul- 
nih potreb potrošnikov po vseh 
vrstah storitev. Pomembna je vloga 
malega gospodarstva tudi z vidika 
možnosti zaposlitve specifičnih stro
kovnih poklicev, mobilizaciji člo
vekovih ustvarjalnih sposobnosti in 
zaposlitvi viškov delovne sile, ki na
staja vsled nadomeščanja živega dela 
z moderno strojno opremo.

Če poskušamo analizirati doseže
ne rezultate malega gospodarstva 
občine Žalec, lahko ugotovimo, da 
je rast vseh kategorij visoko nad 
povprečjem stopenj rasti celotnega 
gospodarstva naše občine, saj se 
družbeni proizvod malega gospodar

stva letno povečuje za 50 %, družbe
na produktivnost pa za 47 %. Doda
ti moramo, da predstavlja doseženi 
družbeni proizvod malega gospoda
rstva (232.316.000 din) 16,3 % ce
lotnega DP gospodarstva naše obči
ne v letu 1977. Od tega je bilo v 
družbenem sektorju doseženo 
119.980.000 din ali 51,6 % in v za
sebnem sektorju 112.336.000 din 
ali 48,4 %.

Skupno je v malem gospodarstvu 
1672 zaposlenih od tega v družbe
nem sektorju 842, v zasebnem pa 
830.

Zaposlenost je naraščala letno za 
2 %, kar kaže na to, daje vjsoka rast 
družbenega proizvoda rezultat večje 
storilnosti, boljše organiziranosti in 
večjih prizadevanj tako v družbe
nem kot zasebnem sektorju malega 
gospodarstva.

Vemo pa, da kljub ugodnim re
zultatom še ni bilo storjeno vse, 
tako na področju družbenega, kot 
zasebnega sektorja malega gospodar
stva. Dejstvo je, da se mere, ki so 
büe predvidene v družbenem dogo
voru o pospeševanju razvoja malega 
gospodarstva, nanašajo pretežno na 
pospeševanje razvoja zasebnega sek
torja, medtem ko za pospeševanje 
malega gospodarstva v združenem 
delu niso bili podvzeti nikakršni 
ukrepi. Če pogledamo sam akcijski 
program, ki se vsakoletno sprejema 

_kot skupek nalog, rokov in nosilcev 
za realizacijo družbenega dogovora 
o pospeševanju razvoja malega gos
podarstva, vidimo, da je tudi tak 
akcijski-program orientiran pretežno 
na zasebni sektor.

Vendar, ko že govorimo o akcij
skem programu, moramo omeniti, 
da v letu 1978 nista bili realizirani 
dve pomembni nalogi iz tega progra
ma. Gre namreč za formiranje ozi
roma ustanovitev obrtne zadruge ter 
računovodskega centra, ki bi odvzel 
breme obširne knjigovodske eviden
ce obrtnikom.

Kot razlog, da obrtna zadruga ni 
bila ustanovljena, se navaja po
manjkanje obratnih sredstev. Za 
računski center pa je premajhen 
interes, kar je posledica do določene 
mere še obstoječe mojstrske misel
nosti, neznanja in nenazadnje ne
ustrezne kvalifikacijske strukture za
poslenih v zasebni obrti.

i p r
čuje predvsem zasebni sektor obrti 
so sledeči:

-  po podatkih davčne uprave v 
letu 1977 od skupno 399 davčnih 
zavezancev 116 ni doseglo družbeno
t ovorjenega bruto osebnega dohod- 

a (BOD), ki pomeni povprečno 
enak osebni dohodek v združenem 
delu. Zaradi tega povečane davčne 
olajšave za posamezne deficitarne 
stroke še vedno ne dosegajo svojega 
namena.

V prihodnje bi bilo potrebno pro
učiti organizacijske tehnične pogoje 
dela in poiskati možnost dopolnitve 
dejavnosti. Odpraviti bo potrebno 
tudi vpliv šušmarstva, saj se prav pri 
deficitarnih dejavnostih pojavlja to v 
večji meri in pokriva precejšen del 
storitev teh dejavnosti.

— Še večjo pozornost bo v pri
hodnje potrebno nameniti izobraže
vanju oz. izboljšanju kvalifikacijske 
strukture zaposlenih. Nizka kvalifi
kacijska struktura in slab priliv kva
lificiranih novih delavcev lahko 
deluje kot omejitveni faktor razvoja 
malega gospodarstva.

-  Iz leta v leto opažamo, da nam 
primanjkuje predvsem storitvene 
obrti to je tiste, ki zagotavlja servis 
občanom, (zidarstvo, instalaterstvo, 
popravila motornih vozil itd.), zato 
bo potrebno v prihodnje dati večjo 
pozornost prav tej zvrsti ma'ega 
gospodarstva. Rešitev bo potrebno 
iskati v možnosti oz. ugodnejših kre
ditnih pogojih trenutno in perspek
tivno nujno potrebnih strok. Dej
stvo je, da bi nižja obrestna mera in 
daljši rok vračila kreditov sigurno 
pozitivno deloval v smeri odprave 
teh pomanjkljivosti oz. zagotovil 
boljši servis občanom.

Vidimo, da so bili na področju 
malega gospodarstva doseženi dobri 
rezultati, da pa številne naloge še 
niso realizirane in da bodo le te ob 
postopnem spreminjanju kvalifika
cijske strukture in s tem tudi misel
nosti posameznikov, ob pomoči in 
prizadevanju Združenja obrtnikov 
ter OOZK v okviru združenja, v 
letošnjem letu tudi realizirane. 
Osnova za to pa mora biti (podobno 
kot v letu 1978) konkretno zastav
ljen akcijski program za leto 1979 s 
točno opredeljenimi nosilci akcij in 
roki izvedbe le teh.

FOTOREPORTAŽA

N aši jamarji v Ekvadorju
Iz Ekvadorja se je vrnila jugoslovanska jamarska odprava, ki so jo v 
glavnem sestavljali naši preboldski jamarji. Naši jamarji so raziskali 
vrsto zanimivih jam in se tako vrnili domov z novimi izkušnjami in 
bogatimi doživetji.
Danes objavljamo nekatere zanimive posnetke s te poti:

Vhod v Cavino jamo nad zalivom Bucanero. Ogled jame je bil za 
jamarje zanimivo doživetje, saj so si v njej ogledali razčlenj ene rove 
v petih etažah z lepim kapniškim okrasjem. Jama se nahaja na 
otoku San Saluador.

Fotokamera je v rokah jamaija posnela tudi takšne prizore. Morski 
lev (tjulenj) je odpravo z zanimanjem opazoval in si mislil svoje

Na poti je bilo treba premagovati tudi takšne ovire. Prehod po 
nevsakdanji brvi na reki Mischualli.

Pogled na znameniti indijanski sejem tekstila v Otavalu. (Darko 
Naraglav)

6 SAVINJSKI OBČAN Januar



Stare stenske ure iz Aubrehtove zbirke

Rudar, ki pesni in zbira...

Kranjčev ata devetdesetletnik

Po zasneženem hribu raz
kropljene domačije zaselka 
Lipje v teh zimskih dneh ne ka
žejo tiste živahnosti kot od po
mladi po pozne jeseni, ko so 
kmetje do vratu zakopani v 
delo. Čas kolin je že mimo in 
tako ljudje hitro poopravijo pri 
živini in se potlej zbirajo v top
lih kuhinjah. Zimski predah jim 
je potreben.

Za tiste, ki so zaposleni v 
bližnjem Velenju pa tudi v 
Žalcu in Celju, ni zimskega po
čitka. Med slednje sodi Franc 
Aubreht. Že vrsto let dela v ve
lenjskem rudniku. Miner je. Ob 
našem obiskuje bil doma.

Za Aubrehta bi lahko rekli, 
da sodi med tiste rudarje, ki se 
po delu v jami ne zapirajo v sta
novanje. Mož živi s krajem in 
njegova posebnost, o kateri 
bomo spregovorili, je v tem, da 
zbira starine in občasno pesni- 
kuje.

Njegove pesmi govorijo o 
novih pridobitvah in drugih, za 
krajane njegovega zaselka, po
membnih dogodkih. Ko so si 
krajani napeljali vodo v hiše in 
asfaltirali cesto, je v pesnitvi, ki 
so jo prebrali na proslavi, za
pisal tudi tele vrstice:

Od brajde moral se bo poslo
viti,

če hočemo asfalt še tja na
prej dobiti,

ß  
ß  
ß  
ß  
ß  
ß  
ß  
ß  
ß
ß  Letošnja zima je vsa vražja. Še 
J  posebej jo občutijo delavci, ki 
/  imajo uro, uro in pol do avto- 
^  busa. In to slabe, grapaste poti, 
^  temačne in ledene.
14 Petindvajsetletna Marjeta ima
£  tako pot. In doma neurejeno živ- 
ß  ljenje. Mož nikjer zaposlen, 
£  krava in prašič v hlevu ter nekaj 
ß  leh ilovnate zemlje, ki prekleto 
£ skopo reže vsakdanji kruhek. 
ß  Oba bi morala na šiht Možje 
^  bil zaposlen gotovo že v desetih 
J  podjetjih. Kar naprej je menjal 
/  delovna mesta, tu in tam pa mu 
J  je uprava sama dala knjižico in 
ß  ga pognala na cesto. Zaradi 
^  pijače, zaradi plavih. 
ß  Marjetina oskubljena plača 
^  malo zaleže. Družina živi z rok v 
ß  usta. In vendar: brez šihta ne 
ß  gre, ni izhoda. Že zaradi otroka, 
J  nezakonskega otroka, ki ga je 
ß  prinesla k hiši. Kadar je mož 
^  pijan, kriči okoli oglov: 
ß  „Pankrta si mi privlekla, dru-
£  gega ne!“
ß  Maijeta je previdna. Tablete
£ antibeybi jo  rešujejo. Noče 
£ otrok. Lepega dne bo pustila za- 
ß  krkneža in z otrokom zbežala v 
£ dolino. Rešena bo delomrzneža 
ß  in pijanca, rešena dolge poti do 
J  avtobusa. Tiste ledene poti, ki jo 
ß  meče naprej, vznak, ob stran.
£ Le kako se je kaj takega 
ß  moglo zgoditi? Nekaj čez štiri je 
ß  bila ura, ko se je spuščala v doli- 
ß  no. Severovzhodnik je rezal v

potem bo lažje šlo, ko brajde 
več ne bo ..  .

Ja, vodovod! Bili so časi, ko 
so krajani hodili po vodo v glo
bel z brentami in škafi, danes 
pa je priteče dovolj iz pip. TUdi 
asfaltirana cesta sodi med no
vejše pridobitve.

Franc Aubreht

,,Za krajane so bili to po
membni dogodki, pridobitve, 
ob katerih mi je zaigralo srce. 
In sem si rekel, zakaj ne bi kaj 
napisal o tem. Vzel sem svinč
nik in rime so kar same od sebe 
stekle po papirju,“ pravi Franc.

kosti. Marjeta je za tak mraz pre
slabo oblečena. Globoko v nji pa 
se oglaša:

„Pohiti, avtobus ne čaka! “
Vsa zasopla uvidi, da je avto

bus pravkar odpeljal. Kaj sedaj? 
Ura čakanja v mrzlem januar
skem jutru. Kaj bo rekel moj
ster? Morala bo na zagovor k 
obratovodji, vodji izmene, 
morala bo pred glavnega. Za
muda ni prva, že večkrat se je 
tako primerilo. Čuti, da jo imajo 
predpostavljeni na piki. In še to 
govore, da ni pri pravi, zato ima 
najslabše delovno mesto. Marjeta 
uporno prenaša prezir. Mora, že 
zaradi otroka.

Poskuša z avtostopom. Dviga, 
maha z roko, prosi. Nič. Z 
dobro uro zamude stopi v obrat 
podjetja, podjetja, ki je po višini 
in kakovosti proizvodnje na dob
rem glasu. Tudi preko občinskih 
meja. S premraženimi rokami 
poprime za delo, roke pa nočejo 
ubogati. In že je tu mojster. De
žujejo stroga vprašanja, grožnje. 
Celo glavnega ji je obljubil.

„Zdaj pa marš k vodji izme
ne!“

Ukaj je ukaz. Tudi v samo
upravnem podjetju. N ič ne po
magajo opravičila. Tudi solze ne. 
Vodja izmene kriči na vse grlo.

,,Mi smo renomirano podjetje, 
zato zahtevamo red in disci
plino!“

Za zbiranje starin pa ga je 
navdušil njegov brat Lojz, ki 
mu pravijo tudi Vrhnjek, ker 
njegova domačija stoji na vrhu. 
Franc si je nad kletjo v več sto 
let stari zidanici lepo uredil 
čedno zbirko etnografskih 
predmetov: od lončenih posod 
do kolovratov, mušket, možnar- 
jev, stenskih ur in drugih pred
metov muzejske vrednosti. Pot
lej je obiskoval sosede in po 
letih vztrajnega zbiranja je na
stala zbirka.

Aubreht: „Z zbiranjem starin 
imam veselje. Škoda le, da za 
nekatere starine ne vem, kdaj so 
nastale. Rad bi povabil kakšne
ga strokovnjaka, ki se razume 
na takšne reči in z njegovo 
pomočjo bi lahko uredil zbirko 
in jo predstavil obiskovalcem.“

Aubrehtova zbirka starin je 
dovolj zanimiva, da bi jo bilo 
vredno pokazati obiskovalcem 
na razstavi. Morda bi našla celo 
prostor v žalskem Savinovem 
salonu.

Ko smo odhajali, nam je go
spodar v kleti ponudil imenitno 
domačo pijačo. V takšnem ve
selem razpoloženju, ki je na
stalo med našim obiskom, so se 
same od sebe porajale misli o 
kmečkem turizmu, ki za zdaj v 
tem lepem kraju še ni pognal 
globljih korenin.

Tk.L.

Najbrž Marjeta ni vzdržala to- 
likega ponižanja, nerazumevanja, ^  
netovariškega odnosa in je  v jezi ^  
zahlipala: ^

„Pritožila se bom, da veste, J  
pritožila!“ ^

Saj ni vedela, kam in komu ^ 
naj se pritoži, besede so kar ^ 
same zletele z jezika.

„Kaj, pritožila!“ In močna S 
desnica vodje izmene je privila ^ 
Marjetin uhelj. „Marš na delo!“ ^

Maijeta pa je jokala vzdolž ^ 
obrata, delavke in delavci so se ^  
spogledovali, zgražali, ko je Mar- ^ 
jeta povedala, kaj se je v pisarni ^  
zgodilo. In ko se je prikazal % 
vodja izmene, nasršen kot kuhar, ^  
ki strga hren, je švigal z očmi ji 
sem in tja, nato pa vprašal, kje je ^  
Marjeta. ^

„Na hodniku. Saj se bo v % 
solzah utopila. Brezsrčnež! Smo ^  
mar v srednjem veku? Kdo, le J  
kdo te je postavil na tako odgo- \  
voren položaj!“

Prekrižal je roke na riti, žviž- ^  
gaje stopil gor in dol, nato pa z S 
ironičnim nasmeškom odšel v pi- ^  
samo. ^

Tistega tepežnega dne delavci y 
renomiranoga samoupravnega ^ 
socialističnega podjetja ne bodo S 
tako hitro pozabili, najmanj pa ^ 
Marjeta, nezakonska mati iz H

Pred kratkim je Ciril Kranjc 
iz Migojnic praznoval 90-letnico 
svojega življenja. To je bil za 
vse, ki ga imajo radi in ga poz
najo ter cenijo, vesel dogodek. 
To je kajpak razumljivo, saj le 
redki dočakajo tako visok živ
ljenjski jubilej, povedati pa je 
treba tudi, da je Kranjčev ata 
priljubljen med krajani.

Ko sva pokramljala v topli 
sobi njunega stanovanja v Mi- 
gojnicah, je Kranjc še dokaj čil 
in dobrega spomina razpredal 
pomembne dogodke iz svojega 
življenja. Očitno mu življenje ni 
prizaneslo, bo pa držalo, kar je 
rekel, da je v krogu svoje dru
žine užil tudi veliko prijetnih 
dni in to tudi še sedaj v visoki 
starosti.

Polnih 37 let je bil rudar, 
kopal je premog na tujem, na
zadnje pa doma v Zabukovici. 
Kot rudar kopač je okusil vso 
težo rudarskega poklica pa badi 
protiljudskih režimov, vendar je 
s svojo kleno voljo premagoval 
vse tegobe in tako dočakal 
visoko starost.

Kranjčev ata se še zelo dobro 
spominja tistih štirih viharnih 
let minule vojne, ko mu je živ
ljenje večkrat viselo na nitki, 
kajti okupatorju ni ostalo pri
krito, da gre za partizansko 
hišo. Kranjčeva ata in mama 
imata v živem spominu Cilen- 
škovega Rudija pa Betko, oba 
Španca, Albina Vipotnika in 
druge, ki so se sestajali v njuni 
hiši že leta 1941.

V skupini aretirancev osmega 
januarja 1942 leta se je znašel 
tudi Ciril Kranjc. Zaprli so ga,

V nedeljo, 7. januarja 1979, 
so se trije avtobusi planincev iz 
Prebolda, Polzele, Zabukovice, 
Žalca in TOZD-a AERO iz 
Šempetra priključili 350 planin
cem na Osankarici. Planinci so 
se zbrali na prizorišču boja I. 
pohorskega bataljona.

Po kulturnem programu, ki 
so ga izvedli pionirji osnovne 
šole iz Zreč, je o borbi I. pohor
skega bataljona spregovoril 
kustos muzeja iz Maribora, 
Lojze Pelič. Med padlimi parti-

vendar je ostal trden ih tako se 
je po več tednih gestapovskega 
pritiska vrnil domov. Pa ne za 
dolgo, kajti 21. novembra so ga 
vnovič zaprli in takrat je tudi 
hčerka Marta morala v koncen
tracijsko taborišče Auschwitz.

Ciril Kranjc

Krajčevih pa okupator tudi 
pozneje ni pustil pri miru, kar 
je tudi razumljivo, saj so vsi so
delovali, bodisi kot aktivisti ali 
partizani v NOV. Najhuje je 
bilo nekega večera v oktobru 
1944, ko so domačijo po 

zaslugi domačega izdajalca ob
kolili Nemci in to v trenutku, 
ko sta se mudila v kuhinji parti
zana: domač sin Peter in njegov 
tovariš. Maloprej sta prebredla 
Savo, in ko sta nič hudega slu
teč sedela v kuhinji, je pritekel 
mlajši brat in vzkliknil: „Nemci 
obkoljujejo hišo!“

zani so bili tudi borci Savinjske 
čete, ki je bila vključena v I. 
pohorski bataljon.

Po končani komemoraciji so 
se planinci napotili na pohod 
„Po poteh I. pohorskega bata
ljona“ na Rogljo, kjer je vsak 
udeleženec pohoda prejel bro
nasto značko in legitimacijo. 
Vsakdo, ki se bo pohoda ude
ležil štirikrat, bo prejel srebrno 
značko, za 10-kratno udeležbo 
pa zlato značko.

JEŽOVNIK FRANC

Peter je zgrabil brzostrelko, 
ta pa je zatajila in oba sta padla 
v roke Nemcem. Pretepali so 
jih, streljali v Petra, a ga na sre
čo niso zadeli in potlej so jih 
odvedli; oba partizana in Kraj- 
čevega ata. Takrat sta bila sin 
Ciril in hči Marta že v koncen
tracijskem taborišču.

To so bili hudi časi, vendar 
pa so jih Kranjčevi nekako pre
živeli.“ Kar smo doživljali med 
vojno, človek zlepa ne pozabi,“ 
je dejal Ciril Kranjc. Leta so se 
odmaknila in Kranjčeva ata in 

mama živita v miru. Ne skri
vata, da so jima njuni otroci in 
vnuki v naj večje veselje. In še 
nekaj naj povemo: letos bosta 
praznovala biserno poroko.

Čestitamo, Kranjčev ata!

L. TRSTENJAK

Vesti iz 
naših krajev

ANDRAŽ — Mladina je tudi 
v letošnji zimi poskrbela za 
klubske večere na katerih se 
srečujejo mladi. V okviru Naše 
besede bodo pripravili za oder 
tudi igro. Mladi se hkrati dogo
varjajo za delovne akcije.

TOPOLOVEC, DOBRIČ -  
Krajani so si izvolili gradbene 
odbore, ki se že pripravljajo za 
napovedano asfaltiranje krajev
nih cestnih odsekov. Poleg spre
jetega večletnega krajevnega 
samoprispevka, bodo posa
mezne družine še posebej pri
spevale za cesto.

GOLTE — Minulo nedeljo 
malo pred 19. uro zvečer je pri
šlo na gondolski žičnici do ne
sreče v kateri so bile poškodo
vane tri osebe; dve huje, ena pa 
lažje. Za zdaj še ugotavljajo 
vzrok, zakaj se je vlečna vrv kri
žala z nosilno in jo tako preža
gala, kar je imelo za posledico, 
da je gondola zgrmela 30 met
rov globoko ter se na tleh raz
treščila.

Golte so do nadaljnjega za
prte.

Trnovega grabna.

Starejši občani pogoščeni

PEPE OBČAN S
*
S

V treh krajevnih skupnostih naše občine so pripravili v prvih januarskih dneh sprejem za starejše obča
ne. Sprejem so pripravili v Šempetru, na Gomilskem in v Braslovčah. Povsod so mladi pripravili bogate 
kulturne programe, predstavniki krajevnih skupnosti so jih seznanili o delu in načrtih, nakar pa še po
gostili. Na sliki: sprejem v Šempetru. (T.T.)

■  00000000000000000000000000000000000000000000000000000000000000 ■
*

Tepežni dan

Planinci na Osankarici



Posnetek kaže ekipo TV Ljubljana med snemanjem življenja v žalskem osnovnošolskem centru za oddajo Pisani svet

Gostje 
iz Vojvodine 

v Žalcu
Pred dnevi se je mudila v Žal

cu skupina sekretarjev za 
finance in drugih gostov iz ne
katerih občin SAP Vojvodine. 
Gostje so se zanimali za delo 
združenja samostojnih obrtni
kov v žalski občini, pogovarjali 
pa so se tudi o metodah dela in 
odnosih med združenjem in 
družbenopolitičnimi organiza
cijami.

Zanimala jih je vloga obrtnih 
zadrug; pogovarjali so se o na
činu dela zadrug in o drugih 
vprašanjih. Obisk in razgovor 
sta pripravila republiški sekre
tariat za finance in zveza zdru
ženj samostojnih obrtnikov Slo
venije.

Sn.

Hočevarjeva
razstava

V Savinovem razstavnem sa
lonu od 18. jan. do 27. januarja 
razstavlja akademski slikar Leo
pold Hočevar.

Na otvoritvi razstave sta v 
kulturnem delu sodelovala me- 
zosopranistka Ema Novšak — 
Houška in pianist Ljubo Ranči- 
gaj. Razstava bo odprta vsak 
dan od 9. do 12. in od 16. do 
19. ure.

Ž a ls k i karneval 
na Vranskem

Vse, kar je ostalo nedoreče
nega in nerešenega med letom, 
se bo samoumevno uredilo na 
karnevalu na Vranskem.

Imenovan je bil iniciativni 
pripravljalni odbor za PRVI 
ŽALSKI KARNEVAL NA 
VRANSKEM, ki ga sestavljajo 
prizadevni Savinjčani. Karneval 
bo letos na pustni torek popol
dan in bo imel poleg sprevoda 
ter mask tudi satirični prikaz 
določenih problemov.

Organizatorji so povabili k 
sodelovanju tudi nekatere zna
ne humoriste. Prav tako pa va
bijo k sodelovanju vse vesele 
Savinjčane, da se predstavijo v 
pustni preobleki. Za najboljše 
skupine so pripravljene zani
mive nagrade.

Tiste, ki si karnevala ne bodo 
mogli ogledati, pa bo doma ob
iskal „Vranski kamevalnik“ . 
Torej če imate novico, ki je ne 
morete zaupati nikomur, prepu
stite jo v objavo v tem časopisu.

K obletnici ilegalnega tiska
V zadnji številki „Savinj

skega občana“ je bila notica 
o praznovanju 36. obletnice 
„Cankarjeve tehnike“ v Ta
boru v okviru praznovanja 
občinskega praznika občine 
Žalec. Ta akcija naj bi poži
vela, da se ohranijo spomini 
na razvoj revolucionarnega 
tiska v predvojnem obdobju 
in ilegalnega tiska OF na 
Štajerskem. Saj so bili za
četki tega tiska prav na po
dročjih, kjer je bilo delavsko 

revolucionarno gibanje v 
industrijskih središčih naj
bolj razgibano in kjer so ob 
okupaciji v letu 1941 med 
prvimi vznikli začetki narod
no osvobodilnega boja in so
cialistične revolucije.

Kakor je bil ta revolucio
narni tisk mobilizator in 
organizator v predvojnem 
delavskem gibanju, tako je 
bil med okupacijo močno 
orožje za mobilizacijo in 
enotnost slovenskih množic 
v boju proti fašističnemu 
okupatorju. Saj je bila ti
skana partizanska beseda 
enakovredna partizanski 
puški. Ubijala je moralo 
okupatorjevi soldateski in 
bodrila naše borce v težkem 
boju, jim nakazovala smisel 
in cilj tega boja ter prinašala 
vizijo bodočnosti.

Spominjam se srečanja z 
bataljonom partizanov v 
zgodnji spomladi leta 1943 
pri kmetu Lobnikar Francu 
v M. Reki. Bil je še visok 
sneg. Borci so se okrepčani, 
pogreti in že pripravljeni za 
odhod zgrnili okrog mene in 
pazljivo sledili poročilom z 
bojišč. Ob zaključku sem vi
del v njihovih očeh poglede 
samozavesti in zaupanja in 
drug drugemu so zatrjevali 
„še malo -  pa jih bomo -  
pa bomo zopet živeli“ . Še 
krepkeje so njihove dlani 
udarile ob puške in odšli so 
novim bojem in zmagam na
proti. . . .

liegalnt tisk se je rojeval 
pri nas, kot povsd, z zelo 
skromnimi sredstvi in v 
težavnih okoliščinah, tako v 
predvojnem kot v medvoj
nem obdobju. Pred vojno je 
režimska policija budno za
sledovala prenašanja ilegal
nega partijskega tiska. Vo
dila je strogo kontrolo na 
vseh prometnih sredstvih, 
preiskovala stanovanja za
vednih delavcev in jih v pri
meru najdbe kaznovala z 
dolgoletnimi robijami. Tako 
so ilegalne organizacije KP

stremele za tem, da ta tisk 
razmnožujejo v lastnih teh
nikah. Prenos centralnega 
partijskega tiska pa so olaj
šali tudi s tem, da je bil tis
kan na malem formatu in na 
izredno tankem papirju. 
Med okupacijo so nastajale 
partizanske tehnike samo v 
gozdovih in v dobro zamas
kiranih zemljankah. Kajti 
okupatorje prepredel dolino 
in celo višinske predele z 
vohunsko mrežo, organiziral 
gozdne hajke in policijsko 
kontrolo vsakega stanovanja 
in stanovalca. Prizadeval si je 
odkriti partizanske tehnike, 
vendar mu v naši dolini to ni 
uspelo. V predvojnem ob
dobju je bila na iniciativo 
Slavka Šlandra ustanovljena 
prva ilegalna partijska teh
nika pri meni. Delovala je 
nemoteno od januarja 1937 
do aprila 1938, ko sem mo
ral k vojakom. Z ženo sva ti
skala letake za področje tak
ratnega okrožnega komiteja. 
Po mojem odhodu se je teh
nika selila preko Pečnik To
neta, Hribar Franca, Plaskan 
Ivana do Rot Marjana v letu 
1941. Med tem je bila v letu 
1940 enkrat odkrita. Žan- 
darji so namreč nenadoma 
vdrli v Plaskanovo hišo ter 
pri tem zaplenili ciklostil in 
pisalni stroj, medtem sta se 
tiskarja Ivan Plaskan in Du
šan Kraigher spretno izmak
nila aretaciji. To je bilo tudi 
edino zajetje partijske teh
nike v predvojnem obdobju.

Z okupacijo in pripravami 
na oboroženo vstajo je bila 
partizanska tehnika postav
ljena pred nove naloge.

Prva partizanska tehnika v 
letu 1941 je bila poverjena 
Spreic Petru -  starejšemu iz 
Zabukovice. Sprva je delal v 
šotoru sredi zabukovških 
gozdov. Ker pa je zaradi stal
nih nemških hajk postalo 
tam nevarno, se je preselil na 
Cukalov kozolec v Ojstriški 
vasi. Oktobra se je od tu pre
selil v bataljon na Dobrovlje 
zaradi spopadov z nemškimi 
silami in tehničnimi teža
vami je njegova tehnika pre
nehala z delom. Udeležil se 
je znanega brežiškega po
hoda, kjer je v začetku no
vembra 1941. padel. Aprila 
1942 se je izvršila reorgani
zacija I. Štajerskega parti
zanskega bataljona. Sedež 
okrožnega komiteja je ostal 
na področju Prebolda in za 

. novo partizansko tehniko 
sva bila določena midva z

ženo. Tehniko sva poimeno
vala Robida, ker je bil njen 
sedež običajno v goščavi z 
robidovjem. Ta tehnika je 
delovala vse do osvoboditve 
v 5. zemljankah. Prvo je si
cer nemška policija po Gri
lovi izdaji poleti 1942. od
krila nad našo domačijo, 
drugo v Reški planini pa 
ptujski vermani v jeseni 
1942. Toda v obeh primerih 
sva se pravočasno umaknila 
z vso opremo in so tako so
vražniki udarili v prazno. 
Nadaljnje zemljanke so bile 
zaradi prenosa materiala in 
zveze s kurirji nekoliko nad 
dolino v bližini Šmiglove 
zidanice.

Pomladi 1943. se je v 
Šmiklavških hribih ustano
vila nova partizanska tehni
ka Cankar, ki je delovala na 
tem področju vse do osvo
boditve. V letu 1944 se je ta 
tehnika tako razširila, da je 
postala po številu osebja in 
po količini tiska med naj
močnejšimi na Štajerskem. 
Po nalogu tehnika CK, Du
šana Krajgherja, se je tehni
ka Robida spomladi 1943 
spremenila v radio-poslušal- 
nico, ki je nato od maja
1943 pa do avgusta 1944 
izdajala informativni bilten 
OF Radio Vestnik, od zače
tka dvakrat, kasneje pa celo 
do trikrat tedensko v nakla
di do 1.000 izvodov. Za ta
kratne tehnične možnosti in 
pogoje na terenu je to za le
to 1943 še zadoščalo.

V letu 1944, po prihodu
14. divizije na Štajersko, po 
splošni mobilizaciji v parti
zane, in ker je bila svoboda 
že na pragu, se je moral raz
mahniti tudi partizanski 
tisk.

Povečala se je tehnika 
Cankar in prevzela, po mo
jem odhodu na novo dolž
nost na osvobojeno Ljubno, 
tudi izdajo Radio vestnika. 
V obrobnih predelih je na
stalo več novih partizanskih 
tehnik, že v zgodnji pomladi
1944 je bil tako ustanovljen 
nabavni center Nesti. Vse te 
razširjene tehnične možnosti 
v partizanskem tisku so v 
letu 1944 komaj zadoščale 
naraščajočim potrebam na 
terenu. S spomladjo 1945 so 
se z brigadami vračali v do
line tudi partizanski tiskarji 
novemu ustvarjalnemu po
letu nasproti.

A.K.

Smučarska
šola

za začetnike

V ponedeljek, dne 22. janu
arja 1979, se je pričel občinski 
smučarski tečaj za vse starostne 
kategorije.

Stalna smučarska šola za za
četnike je v Libojah in Prebol
du, kjer so učitelji in vaditelji 
smučanja dnevno od 9. do 17. 
ure.

Umik za predšolske in šolo
obvezne otroke je od 9. ure do
12. ure, za mladince in starejše 
pa od 15. ure do 17. ure. V Li
bojah je možnost tečaja tudi v 
večernih urah.

O stroških tečajev prijavljen- 
ci izvejo na smučišču, kjer se 
lahko tudi prijavijo, informacije 
pa dobe tudi na Telesno-kultur- 
ni skupnosti Žalec.Telesno-kul- 
turna skupnost Žalec vabi vse 
organizacije, ki želijo organizi
rati smučarske tečaje v KS in 
drugje, naj se v zvezi z organiza
cijo obračajo nanje.

TKS ŽALEC

Novo v 
telesni
kulturi

V_____________ J
Seminar za vse vodje rekrea

cije po TOZD — OZD, ki je bil 
v četrtek, 18. januarja 1979 v 
Preboldu, je prinesel novosti na 
področju rekreiranja delavcev 
in občanov v občini Žalec. 
Sprejet je bil program sindikal
nih športnih iger za leto 1979, 
stremi za čim večjo vključitvijo 
starostnih kategorij delavcev v 
igre. Obravnavan je bil rekrea
cijski program občine Žalec za 
leto 1979.

Telesno-kultuma skupnost 
Žalec je v svoj program za leto 
1979 vključila tudi tekmovanje 
KS na področju rekreacije. Vse 
krajevne skupnosti so sprejele 
programe, katere morajo spreje
ti sveti ter komisije za šport in 
rekreacijo. Program je izredno 
raznolik ter daje možnost rek
reiranja oz. udejstvovanja sle
hernemu občanu. V KS Prebold

so pričeli program že izvajati, 
saj je na prvi akciji, t. j. na po
godu po poteh KS sodelovalo 
250 krajanov.

Odbojka se je v naši občini 
razširila že v več KS. Zaklju
čena je občinska liga za člane, 
kjer so na prvem mestu Braslov
čam.

Od 10. do 11. februarja 
1979 bo v naši občini velika 
manifestacija republiške odboj
ke, saj se bo v Žalcu odvijalo 
pokalno prvenstvo SR Slove
nije, na katerem bodo nastopile 
naše najboljše članske ekipe.

N a pragu 
druge lige

Že lani je bil pri TKS Žalec 
ustanovljen odbor za odbojko.

Naloga odbora je, da poživi to 
športno panogo kot prioriteto v 
žalski občini. Med važnejše pa 
si je odbor zadal naslednje; da 
ustanovi člansko moško in žen
sko občinsko ligo, formiranje 
selekcij, organizacijo občinskih 
prvenstev, kadrovska vprašanja, 
organizacijo večjih turnirjev in 
kar je najvažnejše: uvrstitev 
članske selekcije v II. zvezno 
odbojkarsko ligo.

Pred dnevi je sedem kandi
datov opravilo sodniške izpite 
za območne sodnike. Na repub
liško odbojkarsko zvezo pa so 
poslali tudi kandidaturo za or
ganizacijo zimskega pokala SRS 
v odbojki za člane, Id bo v me
secu februarju. Za uresničitev 
zastavljenih nalog je pri odboru 
potrebno še ogromno dela.

Želja odbora pa je, kot nam je 
povedal predsednik odbora za 
odbojko Rudi Kronovšek.dabi 
v občini pritegnili na pomoč 
nekdanje aktivne telesno-kul- 
tume delavce, da bi tako od
bojka -  šport Savinjske doline, 
dobil tisto mesto v republiškem 
merilu, kot si ga želijo.

Lestvica članske občinske lige 
(jesenski del)
Braslovče 5 5 0 15 : 1 10
Šempeter 5 3 2 1 0 :9  8
Gomilsko 5 3 2 11 : 12 8
Polzela 5 2 3 10 : 11 7
Yransko 5 2 3 10 : 11 7
Žalec 5 0 5 3 : 12 4

TONE TAVČAR

ZLATAR-JUVELIR

K R A G L  Ivan
ŽA LEC  
Šlandrov trg 39

NAŠ NAKIT, NAJLEPŠE DARILO ZA VSE, 
KI JIH IMAMO RADI.

-------------------------------------------------

STARO IN MLADO - VSI NA
VELIKO MAŠKARADO

ki bo v soboto, 3. februarja, v dvorani Hmezada v Žalcu

Igra: JOGY BAND 

ORIGINALNIM M ASKAM -VSTOP PROST

Gostil vas bo BIFE SIMONČIČ
________________________ _ _________________________ J


